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Újra használható az ürgeme-
zei erdei futópálya, amit az el-
múlt három hónapban felújí-
tottak, kibővítettek. Szabó Péter 
polgármester az előzményekről 
elmondta, hogy a közel tizenöt 
éves futópálya már olyan állapot-
ban volt, hogy hosszú távú ter-
helést nem bírt volna ki, az ala-
pozás kisrétegű, a gumiborítás 
vékony volt, így a felület megre-
pedezett, eltöredezett, korábban 
már több szakaszon javították. A 
kivitelező az áprilisban megkez-
dett munkálatok során mélyebb 
alapozást épített, és kétrétegű ön-
tött gumiburkolatot tett le, ami 

hosszabb élettartamot garantál. 
Szegélyt is kapott a mintegy 712 
méter hosszú pálya, amit a ko-
rábbi egyről mintegy másfél mé-
ter szélesre bővítettek, így egy-
más melletti futásra is alkalmas. 
A futópályáéval azonos burkolat-
tal látták el az Amal� Hungária 
K�. szakemberei a mellette talál-
ható két �tneszparkot is. A bur-
kolatot egyben öntötték ki, így 
nem kell felpöndörödésre szá-
mítani. A polgármester nyoma-
tékosan kéri a lakosságot, hogy 
a megújult futópályát továbbra 
is rendeltetésszerűen használják, 
motorral, autóval ne hajtsanak 

át rajta. A szabályok betartására 
tábla �gyelmeztet. A beruházás 
szerződés szerinti összege net-

tó 123 millió forint, amit önkor-
mányzati forrásból biztosítot-
tak.                                             -se-

Elkészült a futópálya rekonstrukciója

Ötszáz lakás épül a paksi 
Léna Lakóparkban

Áram nélkül 
volt fél Paks

Májusban kezdődtek, és a tervek szerint 
jövő év utolsó negyedében fejeződnek be 
a munkálatok a Pollack Mihály utca ed-
dig beépítetlen területén. Az ötszáz lakásos 
egységet Léna Lakóparknak nevezik.

Hármas kivitelezői konzorciumban az Épkar 
Zrt. – West Hungária Bau K�. – Magyar Épí-
tő Zrt. közös munkájával valósul meg Paks új 
lakóparkja, közölte lapunk megkeresésére a 
kivitelező konzorcium. Rövid tájékoztatójuk 
szerint a projekt részeként három lakótömb 
épül meg. Ezekben összesen ötszáz lakás lesz. 
Az egyes lakótömbök különböznek egymás-
tól, az egyik négy-hat, a másik három-négy, 
a harmadik pedig háromemeletes lesz, és 

mindegyik alatt pinceszintet alakítanak ki. 
A közműfejlesztések tervezési fázisban van-
nak. – A munkálatok kiterjednek a három 
tömbből álló társasházak mellett a kapcso-
lódó egyéb létesítmények – pinceszinti és 
felszíni parkolóhelyek, a lakópark megkö-
zelítését biztosító közutak – kialakítására is. 
A leendő lakók parkolását mindhárom tömb 
esetében a pinceszinti mélygarázs biztosítja – 
tájékoztatott a konzorcium. Arra is kitértek, 
hogy lakótömbönként üzlethelyiségeket ala-
kítanak ki. A paksi Léna Lakópark kivitelezé-
si munkálatait 2024 májusában kezdték meg. 
Az ütemezés szerint a projekt befejezési ha-
tárideje 2025 negyedik negyedév.

-szv-

Kettős kábelhiba, tehát két különböző, de 
csaknem egy időben kezdődő meghibáso-
dás okozott szolgáltatásszünetet Paks egy 
részén július 10-én. A hibát zárlati túlfe-
szültség okozta – tájékoztatott közlemény-
ben az E.ON. 

Pakson, az óváros egyes utcáiban, valamint 
a Dózsa György úton és vonzáskörzetében 
22.14-kor, a Tolnai út vonalát és az újvárosi la-
kótelep egy részét, a Kishegyi út és Kurcsatov 
utca által bezárt területet pedig 22.43-tól érin-
tette az áramszolgáltatás kimaradása. A hiba-
helyek bemérését, feltárását az éjszaka folya-
mán azonnal megkezdték az E.ON szakem-
berei. Mivel azt látták, hogy a hibák javítása 
hosszabb időt vesz igénybe, azt a döntés hoz-
ták, hogy egy ideiglenes, új áramellátási vo-
nalat építenek ki az éjszaka folyamán. A cél 
az volt, hogy az áramellátás mielőbb, a regge-
li óráktól újra biztosítható legyen az érintett te-
rületen. Ehhez egy speciális középfeszültsé-
gű, úgynevezett provizor kábelt szállítottak a 
helyszínre. Ezt egy darus segítségével leemel-
ték, majd több órás munkával beépítették. 
Ezzel a megoldással reggel 8 órakor az érin-
tett paksi háztartások jelentős részénél, majd 
8.42-kor valamennyi érintettnél helyreállt az 
áramszolgáltatás. Mint megtudtuk a szolgál-
tatótól, a hibát zárlati túlfeszültség okozta. Az 
E.ON szakemberei még napokig dolgoztak a 
teljes helyreállításon, időnként még előfordult 
áramszünet.                                                          -lk-
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Rendkívüli ülést tartott 
a képviselő-testület 
A rendkívüli ülés napirendjé-
nek  elfogadásakor Szabó Pé-
ter polgármester arra tett javas-
latot, hogy ne tárgyalják a DC 
Dunakom Zrt. vezérigazgatói 
munkakörének betöltésére ki-
írt pályázat módosításáról szóló 
előterjesztést, és a pályázat be-
nyújtásának határideje augusz-
tus 31. legyen, a felhívást pe-
dig az önkormányzat honlapján 
tegyék közzé. Heringes Ani-
ta képviselő (PDF) felhívta a �-
gyelmet arra, hogy harmadszor 
kezdeményezik dr. Blazsek Ba-
lázs címzetes főjegyzőnél, hogy 
írja ki a tisztségre a pályázatot. 
Mint mondta, ki kell vizsgál-
ni, hogy az előző két esetben ki 
nem végezte el a feladatát, vagy 
ki nem kapott utasítást a pá-
lyázat közzétételére. Hozzátet-
te, hogy a Tolna Vármegyei Kor-
mányhivatal vezetőjétől, dr. Hor-
váth Kálmán főispántól kérte az 
ügy kivizsgálását. Szabó Péter azt 
mondta, azért határozták meg 
az új időpontot, hogy az október 
1-jével felálló új képviselő-testü-
let határozhassa meg, kivel kíván 
együtt dolgozni. Elmondta azt 
is, két nappal korábban kapott 
levelet dr. Gábor Ferenctől, aki 
jelezte, hogy a DC Dunakom 
Zrt.-nél betöltött mindkét ve-
zetői pozíciójáról lemond. He-
ringes Anita megjegyezte, hogy 
az első, a márciusi testületi ülé-
sen jóváhagyott, június 30-i ha-
táridejű pályázati kiírás (ame-
lyet nem hirdettek végül meg) 
még a jelenlegi testületre vo-
natkozott. Barnabás István kép-
viselő (PDF) szerint a polgár-
mester „összevissza beszél”. A 
képviselők végül levették a na-
pirendről a DC Dunakom Vá-
rosfejlesztési és Szolgáltató Zrt. 
bérhányadnöveléséről, valamint 
eszközbeszerzéséről szóló napi-
rendi pontokat is.
Döntöttek az ülésen a Paks 
10004/3 hrsz.-ú (csámpai) in-

gatlanra bejegyzett építési tila-
lom törléséről.
Tárgyalt a testület a Paks-Du-
nakömlőd, Bartók Béla utcai 
présházsoron lévő két prés-
ház vonatkozásában kártérítési 
megállapodások jóváhagyásá-
ról. Önkormányzati beruházás-
ban korábban végzett szenny-
vízcsatorna kivitelezési munka 
során állagromlás keletkezett 
a szóban forgó ingatlanokban. 
Szabó Péter a több éve húzódó 
ügy kártérítési megállapodásá-
nak megkötését javasolta, a két 
présházra vonatkozó kártérítés 
összege valamivel több mint 9 
millió forint. A testület a hatá-
rozati javaslatot elfogadta.
A 2027-ben hatályba lépő új te-
lepülésterv készíttetéséről is tár-
gyaltak. A képviselőket Elekné 
Csollány Éva csoportvezető tá-
jékoztatta arról, hogy új megala-
pozó vizsgálatra van szükség, új 
fejlesztési irányokat kell megha-
tározni. Barnabás István azt ja-
vasolta, hogy az október 1-jével 
felálló képviselő-testület hozzon 
majd döntést, melyik tervezővel 

szerződik az önkormányzat, hi-
szen át szeretnék alakítani a ver-
senyeztetés szabályait.  A határo-
zati javaslatot jóváhagyták.
A következőkben a hagyomá-
nyos és az iparosított techno-
lógiával épült lakások tulajdo-
nosai, tulajdonosi közösségei 
energiamegtakarítást eredmé-
nyező beruházásainak önkor-
mányzati támogatására kiírt pá-
lyázatokról tárgyaltak. Összesen 
106 pályázat érkezett be az ön-
kormányzathoz (91 hagyomá-
nyos, 15 iparosított technoló-
gia), amelyekből 9-et elutasítot-
tak. A testület 82 hagyományos 
és 15 iparosított technológiával 
épült lakás energiamegtakarítást 
eredményező felújításának tá-
mogatását hagyta jóvá.
A helyi adórendszert vizsgáló és 
a reformot előkészítő munkacso-
port felállítása is napirenden sze-
repelt. Barnabás István előter-
jesztése szerint tíz éve nem tele-
pült ide olyan ipari szereplő, aki 
nem az atomerőműhöz kapcso-
lódik. Meglátása szerint ennek 
egyik oka a magas építményadó-

�zetési kötelezettség lehet. Mivel 
a helyiadó-bevételek az összes 
önkormányzati bevétel mintegy 
felét teszik ki, fontosnak tartja, 
hogy foglalkozzanak ezzel a kér-
déssel. Leber Ferenc alpolgár-
mester utalt arra, hogy a testület 
korábbi döntése a munkacsoport 
felállításával kapcsolatban arra 
vonatkozott, hogy várják meg 
vele az Állami Számvevőszék je-
lenleg is zajló vizsgálatának befe-
jezését. Barnabás István szerint a 
számvevőszéki vizsgálat nem érv 
az ellen, hogy a feltáró és elem-
ző munka elinduljon. A testület 
a határozati javaslatot a munka-
csoport létrehozásáról elfogadta. 
Döntöttek a csoport tagjairól is: 
Barnabás István elnök, Leber Fe-
renc, valamint Kasó Tibor vállal-
kozó személyében civil külső tag. 
A képviselő-testületi ülésről 
bővebb összefoglaló olvasha-
tó a telepaks.net oldalon, ahol a 
TelePaks televízió összefoglaló-
ja is megtalálható a Közélet kö-
zelről című magazin július 22-i 
adásában. 

Sólya Emma

Fotó: TelePaks
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Lovász Aranka kapta a Deák Ferenc-díjat

Pongrácz Sándor-díj dr. Bodor Bíborkának

Lovász Aranka, a műszaki osz-
tály munkatársa vehette át idén 
a Deák Ferenc-díjat. A kitün-
tetést a köztisztviselők mun-
kájának elismerésére alapítot-
ta a képviselő-testület, és immár 
2004 óta adják át kétévente. 

Ahogy a méltatásban elhangzott, 
Lovász Aranka, a műszaki osz-
tály mélyépítési beruházási cso-
portjának beruházási ügyintéző-
je 1983-ban diplomázott mély-
építő mérnökként. Szekszárdon 
kezdett tervezőként dolgozni, 
majd 1985. február 11-én került 
a Paksi Tanács Műszaki Osztá-
lyára. Mindennapi munkája so-
rán a rábízott feladatokat magas 
színvonalon készíti elő és hajt-
ja végre. A felterjesztők úgy gon-
dolják, hogy olyan mélységben, 
mint ő csak kevesen ismerik a vá-
ros valamennyi útjának, utcájá-
nak állapotát. Véleményét azon-
nal elmondja, és ha olykor kendő-

zetlenül is fogalmaz, kijelentései 
mögött mindig a szakmai megfe-
lelőség, igényesség húzódik meg. 
Fagyban, hóban, melegben, eső-
ben, kora reggel, késő délután, 
vagy jóval a munkaideje után is, 
akár vitatkozva a kivitelezőkkel 
szorgalmazza a város számára op-
timális megvalósítást. A Deák Fe-
renc-díj mellett abból az alkalom-
ból is köszöntötték Lovász Aran-
kát, hogy immár negyven éve 
dolgozik köztisztviselőként. 
Lovász Aranka azt mondta, a 
legemlékezetesebbek számára a 
nagyberuházások voltak, mint 
például a főutcaszakasz átépítése 
vagy a körforgalmi csomópont, 
és jó néhány utca is ide sorolható. 
Kitért arra, hogy nagyon meglep-
te a kitüntetés, nem számított rá, 
mivel mint mondta, még jó pár 
ember dolgozik a hivatalban, akik 
ugyancsak megérdemelnék, mert 
szívvel-lélekkel végzik a munká-
jukat. 

Szabó Péter polgármester és 
Leber Ferenc alpolgármester kö-
szöntötték 40 éves közszolgála-
ti jubileuma alkalmából Vargáné 
Lengyel Csillát és Feilné Szombat 
Csillát is, valamint 25 éves köz-
szolgálati jubileuma alkalmából 
Marosi Annamáriát, Kiss László-
nét és Bereczki Erzsébetet. 
A polgármester köszönetet mon-
dott a hivatal munkatársainak a 

paksiak érdekében végzett mun-
kájukért, és azt mondta, hogy az 
elkövetkező öt évben ugyanolyan 
lelkesedéssel, lendülettel, szívvel 
végezzék, ahogy az elmúlt hét év-
ben. 
A közszolgálati tisztviselők napja 
alkalmából megtartott ünnepi es-
ten a Shisha Café műsorát hallgat-
hatták meg a megjelentek.

Kohl Gy.

Dr. Bodor Bíborka háziorvos 
kapta idén a Pongrácz Sándor-
díjat. A kitüntetést a Semmel-
weis-napi városi ünnepségen 
vette át. 

– Az Önökben élő hivatástuda-
ton, szakmai elköteleződésen és 
emberekért vállalt 24 órás szol-
gálaton keresztül magát az életet 
ünnepeljük. Az életet, mely töré-
keny, sebezhető, egyetlen �gyel-
metlen pillanat alatt elveszíthe-
tő. Így az Önök értünk vállalt hi-
vatása és szolgálata nélkül nincs 
biztonságos, testünknek és lel-
künknek békét és gyógyulást 
hozó élet – mondta ünnepi kö-
szöntőjében Szabó Péter polgár-
mester a Semmelweis-napi vá-
rosi ünnepségen.
A köszöntőt követően átadta az 
egészségügyben dolgozók el-
ismerésére szolgáló Pongrácz 
Sándor-díjat. 2024-ben a kitün-
tetett dr. Bodor Bíborka házi-
orvos.

A doktornő Tengelicen született, 
a bajai I. Béla Gimnáziumban 
érettségizett, a Pécsi Orvostudo-
mányi Egyetemen diplomázott. 
A szekszárdi Balassa János kór-
ház szemészeti osztályán kez-
dett dolgozni, majd 1982-ben 
elfogadta a Paksi Atomerőmű 
Vállalat által felajánlott üzemor-
vosi állást, 1985-ben szakvizsgá-
zott üzemorvosként. 1992-ben a 

paksi 9. számú körzet háziorvo-
sa lett, mellette évtizedek óta te-
vékenykedik foglalkozás-egész-
ségügyi szakorvosként. 2001-
ben jogi szakokleveles orvosi 
képesítést szerzett, 2007-ben ha-
gyományos, majd 2009-ben kli-
nikai homeopátiás orvosi vizs-
gát tett. Munkáját mindig pon-
tosan, szakmai alázattal, nagy 
oda�gyeléssel végzi. Tíz évvel 

ezelőtt az országban az elsők 
között vezette be praxisában az 
Erodium Orvosi Betegirányí-
tó Rendszert, amely korszerűsí-
ti és megkönnyíti a beteg-házi-
orvos kapcsolatot. Lánya, Szőcs 
Teodóra 2005-ben diplomázott 
a Pécsi Orvostudományi Egye-
temen, 2009-ben szerzett házi-
orvosi szakvizsgát, majd 2023-
ban foglalkozás-egészségügyből 
is szakvizsgázott. Immár készen 
áll rá, hogy véglegesen átvegye a 
paksi 9. számú háziorvosi kör-
zetet. Dr. Bodor Bíborka számá-
ra hamarosan jöhetnek a nyug-
díjas évek.
A kitüntetés átadása után ünne-
pi műsor következett, a �e Bits’ 
Beatles emlékzenekar lépett fel. 
A Semmelweis-napi városi ün-
nepségről bővebb összefoglalót 
adott a TelePaks a Közélet közel-
ről július 8-i adásában, amely visz-
szanézhető a telepaks.net olda-
lon és a TelePaks YouTube-csator- 
náján.                                             -kgy-
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A holokauszt áldozataira emlékeztek

Felújították a világháborús emlékművet

Kegyeleti sétával egybekötött 
megemlékezést tartott a Pak-
si Pünkösdi Gyülekezet a pak-
si zsidó lakosság deportálásá-
nak nyolcvanadik évfordulóján. 
Az emlékbeszédeket követően 
megkoszorúzták a városi könyv-
tár falán található emléktáblát, 
majd az Ópaks vasútállomáshoz 
mentek, ahol mécseseket gyúj-
tottak az elhurcoltak emlékére. 

A második világháború alatt, 
1944-ben több mint 400 ezer 
magyar zsidót deportáltak 
Auschwitzba és más koncent-
rációs táborokba, legtöbbjük 
életét vesztette. A magyar zsi-
dóság elhurcolásának 80. év-
fordulóján a deportált paksi 
zsidó lakosság emlékére szer-
vezett kegyeleti sétával egybe-
kötött megemlékezést a Pak-
si Pünkösdi Gyülekezet. Az 
eseményen felelevenítették a 
nyolcvan évvel ezelőtt történ-
teket. A volt zsinagóga, a mai 
Paksi Pákolitz István Városi 

Könyvtár előtt emlékbeszédet 
mondott D. Nagy Tamás, Josh 
Aronson izraeli újságíró, az egy-
kori paksi Rosenbaum család 

rokona, valamint dr. Hanol Já-
nos helytörténész. Az emlék-
beszédeket követően megko-
szorúzták a könyvtár falán ta-

lálható emléktáblát, amelyet 
Paks városa 1994-ben, a holo-
kauszt 50. évfordulóján helye-
zett el az épületen. A megemlé-
kezés kegyeleti sétával folytató-
dott az Ópaks vasútállomásig, 
ahol Orbán Attilának, a Tolna 
vármegyei közgyűlés alelnöké-
nek emlékbeszédét követően 
a jelenlévők mécseseket gyúj-
tottak az elhurcoltak emléké-
re. A megemlékezésről bőveb-
ben beszámolt a TelePaks a Hit-
Élet című vallási magazin július 
15-i adásában, a műsor megte-
kinthető a TelePaks YouTube-
csatornáján és a telepaks.hu ol-
dalon.   
                                          Ru� Anita

– Tavaly októberben delegáció 
érkezett Tolna vármegyébe Ma-
in-Tauber járásból. A delegációt 
a partnermegyei kapcsolat egy-
kori aláírója, a járás akkori veze-
tője, Georg Dancer vezette,  a de-
legáció tagjai voltak egykori és 
most is dolgozó képviselők. Du-
nakömlődi látogatásuk során let-
tek �gyelmesek a velük közösen 
állított emlékmű állapotára, és 
hazautazásukat követően keres-
tek meg, hogy szervezzem meg 
az emlékmű felújítását, melyet �-
nanszíroznak – elevenítette fel a 
Dunakömlődön álló második vi-
lágháborús emlékmű felújítása al-
kalmából megtartott ünnepségen 
Féhr György, a Tolna vármegyei 
Német Nemzetiségi Önkormány-
zat elnöke.
Az emlékmű egy haránt repe-
dés miatt régóta rossz állapot-
ban volt. A Franz und Gertrud 
Schenzinger Sti�ung németor-

szági alapítvány �nanszírozta a 
felújítás 75 százalékát. A szerve-
zettel Main-Tauber-Kreis-i, Du-
nakömlődről elszármazott kép-
viselők vették fel a kapcsolatot. 
Egyikük, Michael Szabo elmond-
ta, hogy a költségek fennmaradó 
25 százalékát ötletgazdaként Josef 
Nachtman és jó maga vállalták. 
Az emlékoszlop javítását Süveges 

Zoltán egyéni vállalkozó végezte. 
Az ünnepségen Leber Ferenc, 
Paks alpolgármestere azt mondta, 
az emberi tisztességhez tartozik, 
hogy őseink emlékét megőrizzük, 
és cselekedeteik jelentőségét érde-
mükhöz méltóan megörökítsük 
utódainknak is. Ez történt itt, Du-
nakömlődön is 1992 novemberé-
ben, amikor felavatták ezt az em-

lékoszlopot. Emlékeztetett néhai 
dr. Széchenyi Attila dunakömlődi 
képviselőre, aki az emlékmű ké-
szítésének lelkes pártolója és szer-
vezője volt, és köszönetet mon-
dott a felújítás �nanszírozóinak. 
A most felújított emlékmű lét-
rehozásának gondolatát a kö-
schingi Johann Egner, Johann 
Brüll és Jozef Heisler vetették 
fel 1991-ben dunakömlődi lá-
togatásuk során. Németország-
ban gyűjtés kezdődött, akár-
csak Dunakömlődön, és a pak-
si önkormányzat is pártolta az 
emlékmű állítását. A PA Rt., a 
Dunacenter K�., az ÁFÉSZ, a 
Schilling Roger Német Nem-
zetiségi Egyesület támogatásá-
val, Tauberbischofsheim, Lauda-
Königshofen, Reichertshofen vá-
rosok adományai révén jött létre 
a Palotás József alkotta emlékszo-
bor, melyet 1992. november 8-án 
avattak fel.                                  -kgy-

Fotó: TelePaks

Fotó: Szaffenauer Ferenc

Az ország egyik legrégebbi zsidó múltú települése Paks, ahol 100-150 évvel ezelőtt a lakosság egytizede 
még zsidó volt; zsinagógák, imaház is működött, volt héber betűs nyomda, a zsidó iskola, a jesiva pedig az 
egyik leghíresebb és legtovább fennálló volt az országban. Pakson volt az egyik legnagyobb zsidó hitköz-
ség a megyében. Nyolcvan éve, július első hetében történt a paksi gettó kiürítése és a paksi zsidók depor-
tálása. Mintegy 800 embert vittek el, akik közül alig néhány tucatnyian tértek vissza a táborokból. A Ma-
gyar Közlönyben megjelent tömeges holtnak nyilvánítási határozatokban a Paksról deportált személyek 
mindegyikénél az szerepel, hogy 1944. július 8-án Auschwitzban eltűnt. (Forrás: dr. Hanol János beszéde)
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Atomerőmű

Huszonöt hallgató kezdte meg 
szakmai gyakorlatát Paks II.-nél
Kimagasló az érdeklődés a 
Paks II. Zrt. szakmai gyakor-
lati programja iránt, amelybe 
idén nyáron huszonöten kap-
csolódtak be. A � atalok Ma-
gyarország különböző egye-
temeiről érkeztek. Tapaszta-
latszerzésüket, munkájukat 
mentorok segítik minden 
szakterületen.

– A szakmai gyakorlatosok fo-
gadása minden évben fontos 
cél a Paks II. Zrt. számára. Idén 
kimagasló az érdeklődés, 25 fő 
tölti nálunk gyakorlatát, ez a 
társaságnál dolgozók létszámá-
nak 5 százaléka – mondta Be-
nedek Áron a hallgatók Paks 
II.-nél töltött első munkanap-
ján. A társaság humánerőforrás 
igazgatója hozzátette, a hallga-
tók több mint 70 százaléka mű-
szaki területen fog tapasztalatot 
szerezni a Paks II. Zrt-nél.
A � atalok első napjukon bete-
kintést nyerhettek a projekt ak-
tualitásaiba a Kommunikációs 
Igazgatóság közreműködésével, 
valamint részletes, műszaki fó-
kuszú tájékoztatást hallhattak 
az atomerőművek, kiemelten a 
Paks II. projekt keretében épülő 
VVER–1200 blokkok műszaki 
sajátosságairól a Műszaki Igaz-
gatóság szakemberétől.
A hallgatók később részt vet-
tek a belépőképzésen, ahol a 
társaság operatív működésével 
kapcsolatos szakterületi infor-
mációkat sajátították el. Gya-
korlati idejük során kilátogat-

nak majd az építési területre és 
a paksi atomerőműbe is, ahol 
négyórás vezetett programon 
tekinthetik meg a látogatóköz-
pontot, az üzemi területet és a 
gyakorlóközpontot, valamint a 
radioaktív hulladékokat kezelő 
társaság tevékenységébe is be-
tekintést kapnak egy szakmai 
látogatás során. Mindezeken 
túl lehetőségük lesz a külön-
böző workshopokon részt ven-
ni a Paks II. Zrt. Humán Erő-

forrás Igazgatóságának szerve-
zésében. Szakmai fejlődésüket, 
tanulmányaik gyakorlati alkal-
mazását a szakmai programok 
mellett a napi munkavégzés-
ben mentorok segítik.
– Habár nagyon fontos az, hogy 
megfelelő tudással vagy egy bi-
zonyos alappal érkezzenek a 
Paks II. Zrt.-hez a különböző 
munkakörökbe munkavállalók, 
egyre inkább az kerül a fókusz-
ba, hogy milyen a jelölt szemé-

lyisége, attitűdje, hozzáállása, 
mennyire képes együtt dolgoz-
ni a csapattal. A szakmai gya-
korlati program így nem csu-
pán az egyetemisták számá-
ra fontos, hanem a Paks II. Zrt. 
számára is, hiszen megalapoz-
hat egy későbbi együttműkö-
dést a hallgató és a társaság kö-
zött. Nekünk abban van fele-
lősségünk, hogy megmutassuk 
ennek a pályának a szépségét – 
emelte ki Benedek Áron.
A Paks II. Zrt. 2018 óta fogad 
tanulókat szakmai gyakorlati 
programja keretében. Mosta-
náig már több mint száz hall-
gató szerzett munkatapasztala-
tot ebben az unikális projekt-
ben, amelynek célja, hogy egy 
biztonságosan üzemelő atom-
erőmű álljon üzembe a követ-
kező évtized elején.

(X)

Fotó: Paks II. Zrt.

 Paks II. Atomerőmű Zrt.  
  Paks II. Nuclear Power Plant Ltd.

    @Paks2Atomeromu
    paks2_atomeromu
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Atomerőmű

A tudományos igényesség és 
a szakmai alázat alapértékek
Vezetőváltás történt a Radioaktív Hulladé-
kokat Kezelő (RHK) K�.-nél. Dr. Kereki Fe-
rencet, aki tizennégy éven át állt a cég élén, 
a korábbi stratégiai és műszaki igazgató vál-
totta az ügyvezető igazgatói székben. Nős 
Bálint húsz éve dolgozik a radioaktív hulla-
dékok és kiégett fűtőelemek kezelésével fog-
lalkozó társaságnál.

Az eddigi leghosszabb ideig – 14 évig – reg-
náló ügyvezető igazgató, dr. Kereki Ferenc át-
adta a stafétát, új vezetője van az immár 250 
fős RHK K�.-nek. A távozó vezető döntését 
az Energiaügyi Minisztérium is támogatta, 
amely az RHK K�. tulajdonosi joggyakor-
lójaként határozta meg a vezetőváltás körül-
ményeit. Dr. Kereki Ferenc azt mondta, egy 
cég menedzsmentje számára a munkaválla-
lók fejlődése kulcsfontosságú. – Nős Bálint ed-
digi életútján végigtekintve, tökéletesen tet-
ten érhető ez a felfelé ívelés. Határozottan örü-
lök a döntésnek mind szakmai, mind emberi 
szempontból. Egy távozó vezető számára – fő-
ként ha �gyelembe vesszük, hogy az RHK K�. 
nemzeti érdekeket képvisel – egyáltalán nem 
mindegy az utód személye. Nyugodt szívvel 
adom át a megbízatást – hangsúlyozta dr. Ke-
reki Ferenc, aki 2010 óta volt a radioaktív hul-
ladékok elhelyezéséért, a kiégett fűtőelemek 
átmeneti tárolásáért, a nukleáris üzemanyag-
ciklus lezárásáért, valamint a nukleáris létesít-
mények leszereléséért felelős vállalat vezetője. 
Irányítása alatt számos projektet és innovációs 
programot vitt véghez a társaság.
– Az alap, amelyet kaptam minden tekintet-
ben sziklaszilárd. A szakmaiság messzemenő-
kig való képviselete mellett szeretném, ha még 
több tekintet szegeződne arra a szakembergár-
dára, amely a szervezet igazi és megkerülhetet-
len energiáját összpontosítja. Elengedhetetlen 
a kötelezettségeink maradéktalan teljesítése, 
de azt hiszem, hogy az odáig vezető folyama-
tok és benne az ember láthatóvá tétele az iga-
zán lényeges – fogalmazott Nős Bálint.
Az újonnan kinevezett ügyvezető igazgató 
2002-ben érkezett a társasághoz a Budapes-
ti Műszaki Egyetemről, ahol mérnök-�zikus-
ként végzett nukleáris technika szakirányon. 
Kezdetben a radioaktívhulladék-tárolók biz-
tonsági értékelésével, hulladékátvételi kritéri-
umok származtatásával és a nukleáris üzem-
anyagciklus zárásának kérdéseivel foglal-
kozott. A sugárvédelem területén szerzett 

tapasztalatai eredményeként 2004-ben sugár-
védelmi vezetői kinevezést kapott. Közremű-
ködött a Nemzeti Radioaktívhulladék-tároló 
létesítésének előkészítő szakaszában a radio-
aktív hulladékok átvételi rendszerének kiala-
kításában, illetve a sugár- és környezetvédel-
mi ellenőrző rendszer koncepciójának kidol-
gozásában.
A cég stratégiai és műszaki igazgatóságát – 
melynek irányítását dr. Molnár Balázsnak adta 
át – 2014-től vezette. Ezen pozíciójában töb-
bek között aktív szerepet vállalt a radioaktív 
hulladékok és a kiégett fűtőelemek kezelésével 
foglalkozó nemzeti politika és nemzeti prog-
ram kidolgozásában. – A munkámat tekintve 
alapértéknek tartom a tudományos igényes-
séget, a szakmai alázatot, és amit első főnö-
kömtől, Buday Gábortól elsajátítottam: a kol-
légák közti szinergiát. Fontos meghallgatnunk 
és megértenünk egymás szempontjait, így kö-
zösen többek leszünk. Véleményem szerint a 
kulturált szakmai viták előrevisznek. Hiszek a 
kompromisszumokban – mondta. Arra is ki-
tért, hogy fontos megismerni és alkalmazni a 
radioaktívhulladék-kezelésben élen járók ta-
pasztalatait, s megmutatni a szakma képvise-
lőinek az elért eredményeket.
– A nukleáris ipar nagy környezetvédelmi ki-
hívására tudunk választ adni azzal, hogy a ra-
dioaktív hulladék és kiégett üzemanyag hosz-
szú távú biztonságos kezeléséről gondosko-
dunk. A nukleáris iparra jellemző folyamatos 
fejlődés a hulladékkezeléssel foglalkozókat 

is újabb és újabb kihívások elé állítja – vázol-
ta Nős Bálint. Mint elmondta, jelenleg a Paksi 
Atomerőmű további üzemidő-hosszabbítása 
és az új blokkok építése jelenti az aktuális kihí-
vást, feladatot számukra. Az RHK K�. szak-
embergárdája a keletkező többlethulladék el-
helyezésére szolgáló koncepció megalkotásán 
dolgozik – szoros együttműködésben a Paksi 
Atomerőművel és a Paks II. Zrt. -vel. Termé-
szetesen az alapfeladataik is komoly terhet ró-
nak a szakembergárdára, többek között a léte-
sítmények üzemeltetése, korszerűsítése, szük-
séges bővítése és a nagy aktivitású hulladékok 
tárolójával kapcsolatos kutatások. Miután ha-
zánkban is bevezették a nagyon kis aktivitá-
sú hulladékok fogalmát, az RHK K�. feladata, 
hogy gondoskodjon ezek kezeléséről. A szük-
séges kutatási koncepció kiválasztásával, alkal-
mazásával ki kell jelölniük az ebbe a kategóri-
ába sorolt hulladékok befogadására szolgáló 
tároló helyét, majd menedzselni annak meg-
építését.
Nős Bálint arra is kitért, hogy nagy gondot for-
dítanak a lakosság tájékoztatására. Naprakész 
információkkal szolgálnak tevékenységükről 
saját csatornáikon, illetve a létesítmények kör-
nyezetében működő önkormányzati társulá-
sokon keresztül is. A létesítmények társadal-
mi elfogadottsága kiemelkedő, és nagyon jó 
a cég tevékenységének nemzetközi megítélése 
is, amit a Nemzetközi Atomenergia Ügynök-
ség ARTEMIS-misszió elnevezésű felülvizsgá-
lata is igazolt két évvel ezelőtt.                        -szv-

Fotó: Babai István
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Mozaik

Jól állta a sarat a fiatal zenész 
generáció a fesztiválon
Egyet biztosan tudtunk, hogy nemcsak a 
hangulat lesz forró az idei 32. Nemzetkö-
zi Gastroblues Fesztiválon, ugyanis az utóbbi 
évek szinte legforróbb napjai a Gastroblues na-
pokat érintik. Országosan dőlnek meg a me-
legrekordok, hőségriadóról is olvasunk. Né-
hány éve a fesztivál zenei helyszínére mobil 
klímákról is kellett gondoskodniuk a főszer-
vezőknek, hogy kellemesebbé tegyék a fesz-
tiválozók szórakozását. Mintha a Gárdai csa-
ládnak nem lenne elég dolga ebben az idő-
szakban. Érdekesen alakult a dresscode is. A 
legkönnyebb ruházat és a különféle szalmaka-
lapok állandó viseletté váltak.
Mondanám, hogy egyébként minden ugyan-
úgy indult, mint idáig. Ám egy költözködéssel 
változott a tennivalók sokasága, az ASE csar-
nokában üdvözölhettük a nagyszínpad fellé-
pőit, a közönséget, a vendéglátóegységek je-
lentős részét. Ezzel tulajdonképpen központo-
sult a fesztivál, a klub és az örömzene helyszíne 
a piknikkel és a kempinggel már korábban az 
egyesület létesítményeibe került. Remek lépés 
volt, ahogy a végére bebizonyosodott.
A hagyományok szerint a helyi és Paksról el-
származott előadók nyitották meg a rendez-
vényt. A Silent Zone, a Beatback és a Charlie 
Firpo Blues Band estéin a klub már-már szű-
kösnek bizonyult. A címben jelzett generáció-
váltást komolyan gondoltam, ez a klubban vált 
valóssá a „jamrebels” trio fellépésének kap-
csán. A laza, középsulis külső dacára teljesen 
érett, kiforrott programot hozó srácok Feil Da-
nival nagyon komoly hangszerkezeléssel, ösz-
szeszokottsággal játszottak. Helyenként meg-
lepő szerkezetű, hosszú lélegzetű kompozí-
ciókat mutattak meg. Váratlanul érkeztek, de 
jövőre is itt a helyük.
Csupa �atal alkotja a Loyal Apples’ Club for-
mációt, akik igazából a tavalyi produkciójuk-
kal tűntek ki. Pető� bicentenáriumot ünne-
peltünk, és a költő születésének 200. évfor-
dulójára a zenekar a szabadság és a szerelem 
témakörében olyan jelenkori magyar együtte-
sek, előadók dalait játszotta el, melyek szöve-
gét Pető� is írhatta volna. Persze a kiválasztást 
Demeter Szilárd és stábjának kutatómunkája 
előzte meg. Idén sok új saját dalt hoztak. Az 
együttesben feltűnt a godfater. új basszerosa, 
Usztics Dániel, aki az új generáció egyik leg-
tehetségesebb hangszerese, és a paksi fesztivá-
lon a Blues MD-ben is �gyelemre méltóan ját-
szott.

Egy régi barátunk akusztikus produkció-
ja kicsalta a �atalokat az öltözőből. Rudán 
Joe a ’90-es években szinte állandó fellé-
pője volt a fesztiválunknak. Kisebb szünet 
után visszatért, és egy remekül szerkesztett 
akusztikus blokkal tudatta, hogy vele bár-
hol, bármikor komolyan kell számolni. Tu-
dása a régi, hangja a legmagasabb fekvé-
sekben is szárnyalóan tiszta. Legújabb ön-
álló lemeze a MAHASZ lista élén tanyázik. 
Igazán méltó nyitány volt a fesztivál máso-
dik feléhez, az ASE étteremi koncertek sorá-
ban. Ez a helyszín az elmúlt évekhez hason-
lóan a nagyszínpadi produkciók után várta 
mindazokat, akik még az éjszakai időpon-
tokban is éreztek magukban annyi erőt, kí-
váncsiságot, hogy további előadók műsorát 
is megtekintsék. Sietek megjegyezni, hogy 
egészen szokatlan formációkat is el lehetett 
csípni, mint a Dos Diavolost Ganxta Zolee-
val, vagy a Gordanov Blues Ghettót. Itt zár-
ta a fesztivált a paksiak nagy barátja, a Tűz-
kerék xT, a zenekar szokás szerint hangos si-
kert aratott.
Kisebb izgalmakat váltott ki előzetesen a 
nagyszínpad beköltözése az ASE impozáns 
és igényesen felújított csarnokába. Min-
denekelőtt a hangosítók, hangmérnökök, 
technikusok véleményét lestük. A színpad 
felépítése után, a hangládák megszólalása-
kor megszületett az előzetes vélemény: az új 
helyszín jó választás. A csarnok belső tere, 
ívei, fa borítása kellemes akusztikát biztosí-

tott. Pontosan így vélekedtek a fellépők is, 
gondolok itt az átszerelések többnyire rövi-
debb idejére és a megszólalás fontosságára.
Visszatérő kérdés évek óta, hogy lesz-e világ-
sztár. Amikor Gárdai Ádám főszervező rövi-
den vázolta nekem egy tavaszi napon a kilétét, 
bevallom lövésem sem volt, ki az. Aztán ott-
hon az internetes kutatómunka már bizonyí-
totta, hogy Matteo Mancuso, egy 27 éves szi-
cíliai srác a fesztivál legnagyobb dobása lesz. 
Eddig többnyire a legnagyobb hírű fellépők 
hozták magukkal a múltjukat, korábbi, évtize-
dek óta játszott ismert szerzeményeiket. Min-
dent tudtunk róluk, nem lehetett velük mellé-
fogni. Gondolok itt Emersonra, a Nazareth-re, 
a Ten Years A�er, a Colosseum, Al di Meola, 
vagy Eric Gales és Beth Hart fellépéseire. Na-
gyon hosszú a világhírű fellépők listája. Borí-
tékolható a siker. Erre megjelent az új gene-
ráció, Mancuso elsősorban amerikai sikerei 
után. Engem egy vele készült interjú és a világ 
egyik legjobb gitárosának, Steve Vai-nak az el-
ismerő véleménye meggyőzött. Rick Beato, a 
legnagyobb zenei analitikus, szerző, zenész, 
youtuber, aki Adeletől Hedrixen, Zappán, a 
Led Zeppelinen át a Z.Z.Topig minden arra 
érdemes művészt tesztel, kielemez, megmu-
tat, kiemelte a legfontosabb különlegességeket 
a �atal olasz játékában: aki műsorában Matteo 
megmutatott mindenféle kéz- és ujjpozíciót. 
Mancuso már gyermekkorában használta az 
arpeggio technikát klasszikus zenei gyakorlá-
sai során.                                                                 Ü

Fotók: Molnár Gyula
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Ü Később kedvencei elektromos gitárszólóit 
is sajátosan, ujjaival pengetve tanulta meg. Ez 
védjegyévé vált, pengetőt soha nem használ, 
simán váltogatja a stílusokat, a csilingelő szóla-
mokat kemény, rockos akkordokkal bolondít-
ja meg. A legato úgy szólalt meg a paksi szín-
padon, annyira légiesen könnyed volt, hogy 
szinte repültünk vele. A világszintű produkció-
ban a hasonlóan �atal Riccardo Oliva basszus-
gitáros ugyancsak lenyűgöző volt.
Franciaországból már évente jönnek a �atal 
gitárosok. Idén Laura Cox erősítette a nem-
zetközi és a rockzenei vonalat. A csinos gitá-
rost megelőzte a híre, a várakozásnak megfele-
lő produkciót nyújtott.
Két �gyelemre méltóan érdekes formációt is 
köszönthettünk az esték folyamán. A veterán 
és kedvelt zenekarok közül a Mini és az Ome-
ga örökségét tovább folytató produkciók hal-
latán kicsit elszorult a szívünk, hiszen Török 
Ádám már nem lehetett velünk, az Omegát 
is csak Debreczeni Ferenc képviseli. Ciki és a 
Mini billentyűse, Németh Karcsi úgy döntöt-
tek, hogy a nagy múltú örökséget tovább vi-
szik, és az elhunyt zenésztársak iránti tiszte-
letből, újraformált együtteseikkel a következő 
generációknak is megmutatják, hogy zenéjük, 
dalaik tovább élnek. Az Omega Testamentum 
és a Mini ezért is alkotott maradandót Pak-
son. Az előbbiben Nagy Zsolt billentyűs vará-
zsolt, az utóbbiban Kézdy Luca hegedűn pó-
tolta Ádám fuvolaszólóit, valamint Török Vik-
tor hengerelt. Viktor hibátlanul illeszkedett be 
a legendás bandába, teljesítményét a nagy előd 
is értékelhette odaföntről.
Az új generáció motorja Szebényi Dániel, aki-
ről tavalyi beszámolómban azt írtam, hogy az 
az év nagyon bejött neki. A Dal, a godfater. telt 
házas sikerei, számtalan felkérés, lemezkészí-
tés, fesztiválos fellépések, interjúk után úgy tű-
nik, az idei évad sem lesz csendesebb számára. 
Tátrai Tibusszal újabb korong érkezik, játszik 
a világhírű indiai Mohini Dey lemezanya-
gán, amit Lengyelországban be is mutattak, 
miközben meghökkentő vendégeket hívtak 
Gotthard Misivel a saját zenekarukba. Paks-
ra Vitáris Ivánt hívták, hogy egy LGT blokkot 
nyomjanak közösen, de igazán akkor lepődött 
meg a rajongók tábora, amikor színpadra lép-
tek további vendégeik, Takács Vilkó és Ganxta 
Zolee. A fenegyerek rapper nem lógott ki a 
formációból, a késő esti örömzenélés folya-
mán gitárt is ragadott, és bizonyította, hogy a 
bőgőzéshez is konyít.
Pintér Petra hazatért, örömünkre. Az egyko-
ri gimis paksi lány semmit sem változott, ta-
lán a hangja mélyült kissé. Petruska And-
rással remek kettőst alkottak, és a templomi 
koncertjük is üde színfolt volt. Az evangéli-
kus templom az egyik fesztiválhelyszín, ahol a 
Gastroblues szervezői folytatják évek óta tar-

tó jótékonysági tevékenységüket. Paks testvér-
városának, a kárpátaljai Visk magyar nyelvű 
óvodájának működésére juttatják el a jegybe-
vételből, továbbá a kóstolójegyek eladásából, a 
borbemutatók bevételéből és egyéb felajánlá-
sokból származó összeget. Ebben az esztendő-
ben másfél millió forint gyűlt össze. Szomorú 
volt hallani, hogy a jelenleg is zajló háború ho-
gyan hat az ottani magyar közösség életére, és 
mennyire hálásak a Gastroblues fesztivál által 
nyújtott segítségért.
A templomi fellépések legszebb pillanatait él-
hettük meg a Kormorán együttes négy tagjá-
nak előadásával. Fehér Nóra, Vadkerti Imre, 
Koltai Kurszán és Szekeres Zoltán jól ismert 
dalokat hoztak az akusztikus blokkba, Pintér 
Petra pedig új oldaláról mutatkozott be a kö-
zönségnek Petruska Andrással. Az elnyűhe-
tetlen Pál Balázs Jenő a blues témákat hozta. 
Korábban Balázs Fecó zenekarát erősítette, és 
egykori zenésztársa iránti szeretete és tiszte-
lete jeléül Fecó lírai dalaiból egy zenés csok-
rot nyújtott át nekünk. Bizony megkönnyez-
tük az előadást. Szebényi Dani előbb a hely 
orgonáján játszott, később Gotthard Mihály-
lyal a nagyívű lírai dallamokkal, Kelemen 
Adrián felvidéki gitáros pedig szokatlan har-
móniákkal aratott méltán hangos sikert.
Az ASE parkban a Kárpát medencei 
Gastroblues Piknik és jótékonysági főzőver-
seny további zenei csemegéket ígért. Szinte az 
első tűz fellobbanásával párhuzamosan csap-
tak a húrokba a zenészek. Sajtos Feri bará-
tunk felvidéki zenekara ismert blues dalokkal 
nem tudott mellé nyúlni, lendületes hátteret 
adott az árnyas fák alatt munkálkodó ínyen-
ceknek. Feri ősidők óta hoz zenészeket Paks-
ra, �atal zenekarának tagja, az amúgy nuk-
leáris mérnök Kelemen Adrián, aki a temp-
lomban is bemutatkozott. Pál Balázs Jenőt és 
zenekarát már kisebb csoportosulás fogadta. 
A brutális hőség sem őt, sem a táncos lábú 
rajongókat nem zavarhatta, mert végig kitar-
tottak. Jenő pedig nyomta folyamatosan. Így 

történt ez a Brothers alkalmi formációval is. 
Az erdélyi zenekart Beján Norbert fogja ösz-
sze, aki maga mellé gyűjtött tehetséges �ata-
lokkal (pl. Azahriah zenészeivel) igényes fel-
dolgozásokkal szórakoztatott. Ritkaságszám-
ba menően a 75 éves Deák Bill Gyula és az 
Ismerős Arcok 25 éves zenekara közösen is 
játszottak az est hátralévő részében. A szín-
pad előtt már sokan tolongtak, a rajongók a 
két zenekar ismert számait énekelve búcsúz-
tatták a 32 éves fesztivált.
Ami még a generációváltáshoz tartozik, fel-
tétlenül meg kell említeni egy jövőbeni ter-
vet, mely a Gastroblues és a Kőbányai Zenei 
Stúdió között szövődik. Tornóczky Ferenc gi-
táros a Stúdió vezetősége részéről, valamint a 
Gastroblues fesztivál szervezői megállapo-
dást kötöttek arról, hogy évente biztosítanak 
fellépési lehetőséget a zenesuli tehetségeinek. 
A �ataloknak ez egy óriási szakmai lépést je-
lenthet, a kapcsolatok bővítése a fesztiválnak 
mindenképpen jót tesz. Már a mostani ren-
dezvényen is megtanultunk pár új nevet, a 
Tornóczky All Access fellépése egyébként pa-
rádésan sikerült. Jól állta a sarat a �atal gene-
ráció, új színek érkeztek, bátran illeszkedtek 
be a tapasztaltabbak közé, nincsenek fenntar-
tásaim a jövőt illetően.
A megvalósításhoz az idén is elkélt a segít-
ség. A főszponzorok, az MVM, Paks Város 
Önkormányzata és a Pető� Kulturális Ügy-
nökség most is a fesztivál mögött állt. Látva 
a nemzetközi és hazai rendezvények anya-
gi nehézségeit, megnyugtatónak tűnik a 
Gastroblues jövője. Most az összegzés jön, a 
tanulságok levonása. Aztán elkészülnek az 
idei fesztivál videóanyagai, jönnek a lemez-
bemutatók és megindul az újabb körforgás, 
valamint az első telefonok a következő év fel-
lépőiről. A szervezők és a fesztivál körül dol-
gozó szakemberek noteszába talán már egy-
két név be is kerülhetett. Azt hiszem, ez így 
van rendjén.                                    

Kozma Győző
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Megnyerte a fődíjat a Szerencsekerékben

Kellemes hangulat és finom ételek
Főzőverseny és könnyűze-
nei program várta az érdek-
lődőket az idei Biritói napon. 
A hagyományos gulyásbaj-
nokság vándorkupáját a Solt 
Lake City nevű csapat nyer-
te el.

A negyedik gulyásbajnoksággal 
indult az idei Biritói nap prog-
ramja július 13-án a helyi közös-
ségi házban. Benke Gábor külső 
településrészi képviselő, a ren-
dezvény szervezője arról tájé-
koztatott, hogy a Biritói nap ke-
retében megrendezett főzőver-
senyen idén hét csapat indult. 
A szervezők csapatonként há-
rom kilogramm csont nélküli 
marhalábszárral járultak hozzá 
a főzéshez. Leber Ferenc, Paks 
alpolgármestere elnökölte a ki-
lenctagú zsűrit. A bírálók véle-
ménye alapján az első helyet a 
Solt Lake City, a második helyet 
a BMV, a harmadik helyet pedig 

a Ricsikom elnevezésű csapat 
szerezte meg. A díjazottak érté-
kes ajándékokat vehettek át Paks 
önkormányzata és az MVM 
Paksi Atomerőmű Zrt. jóvoltá-

ból. A győztes csapat emellett 
egy évig birtokolhatja a gulyás-
bajnokság vándorkupáját.
Az eredményhirdetést követően 
Rock Dj, Janklovics Péter humo-

rista stand-up fellépése és a Velo-
rex GTI zenekar koncertje te-
remtettek jó hangulatot. Az ese-
ményt Retro Party zárta Dj Tes 
közreműködésével.                      -ra-

A történet úgy kezdődött, hogy volt egy ki-
csi lány – Kosaras Boglárka –, aki a nagy-
mamájával mindig nézte a Szerencsekere-
ket. Ez lett a kedvenc televízióműsora. Né-
hány hónappal ezelőtt fel�gyelt arra, hogy 
lehet jelentkezni. Úgy döntött, megpróbálja. 
A Dunakömlődön élő i�ú hölgy elkészítette 
a jelentkezés feltételét jelentő bemutatkozó 
videót, és örömmel konstatálta, hogy behív-
ták válogatásra, majd – miután a castingon is 
jól szerepelt – a műsorba. Eleve úgy gondol-
ta, hogy csak nyerhet, mivel nagyon vágyott 
rá, hogy képernyőre kerüljön, s arra is, hogy 
találkozzon a műsorvezetővel, Kasza Tibi-
vel. Mivel szeret és sokat fejt rejtvényt, attól 
sem tartott, hogy leszerepel. Annak ellené-
re, hogy ismervén a műsort, nagyon jól tud-
ta, hogy nem babra megy a játék, nem élte 
bele magát, hogy nyerhet, akár milliókat is. 
Nem tűzött ki ilyen értelemben célt. Csupán 
annyit, hogy a lehető legjobban fogja magát 
érezni. A forgatás, a játék azonban még az ő 
elképezeléseit is felülmúlta. – Ez egy olyan 
élmény, ami semmihez sem hasonlítha-
tó, amit mindenkinek át kellene élni – fo-
galmazott. Nevetve fűzte hozzá, különö-
sen neki, aki pici kora óta a Broadwayre 

vágyott. Fantasztikus volt a hangulat, él-
vezte, hogy elkészítették a sminkjét, a fri-
zuráját, gondoskodtak a megfelelő ruháról. 
Maga a játék is elbűvölte. Mint visszaidéz-
te, nem voltak nehezek a feladványok, de 
közrejátszott a szerencse, s olykor a dön-
tés sem volt egyszerű. Egy esetben példá-
ul tudta a feladványt, de nem akart koc-
káztatni és passzolt, ami végül is felesleges 

volt. Ám ennek összességében már sem-
mi jelentősége nincsen, hiszen Bogi elhoz-
ta a műsor fődíját: több háztartási gépet és 
csaknem hárommillió forintot. A pénzből 
a már időszerű autócserét szeretné meg-
valósítani Bogi, aki még fel sem ocsúdott a 
műsor utóhatásaiból. Egyrészt nagyon sok 
gratulációt kapott, amiért hálás, másrészt 
sok-sok negatív, sőt esetenként rosszindu-
latú kommentet is, amit nehéz feldolgoz-
ni annak ellenére, hogy maga is igen szigo-
rúan elemzi és értékeli a szereplését. Kosa-
ras Boglárka egyébként 2022 óta a Paks FM 
műsorvezetője, szeptembertől pedig remé-
nyei szerint az Eszterházy Károly Katolikus 
Egyetem hallgatója lesz. Egyrészt tetszik 
neki a város, másrészt a Balogh Antal ka-
tolikus iskolában érettségizett, ezért válasz-
totta az egri katolikus egyetemet. S hogy 
milyen szakot? Természetesen olyant, ami 
újabb lépést jelent a Broadway, azaz a mé-
dia felé. Beszélgetésünk idején még tartott 
a számolgatás, de Bogi igyekezett biztosra 
menni, két szakot is megjelölt: a kommuni-
káció és médiatudomány mellett a televízi-
ós műsorkészítő képzésre is beadta a jelent-
kezését.                                                        -szv-

Fotó: TelePaks

Fotó: magánarchívum
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Pakson találtak otthonra
Tíz éve cserélte sportolói pálya-
futását civilre, a fővárost Paks-
ra Tóth Márton. Ma már a min-
dennapjai része Paks, nagyon 
sok szinten kötődik a városhoz. 
Az Atomerőmű kommuniká-
ciós csapatának oszlopos tagja, 
az ASE kajak-kenu szakosztá-
lyának edzője, háromgyerme-
kes édesapa.

Tóth Marci Budapesten nőtt 
fel, és soha nem gondolt arra, 
hogy valaha máshol fog élni eb-
ben az országban. A sport – jele-
sül a kenu – volt számára az első, 
de nagyon tudatos döntés alap-
ján nem az egyetlen, folyamato-
san képezte is magát. Nemzetkö-
zi kommunikáció és közgazdász 
diplomát szerzett amellett, hogy 
18 évet szentelt a sportnak, hosz-
szú éveken át tagja volt a váloga-
tottnak, sorra jöttek a szép ered-
mények, 2010-ben például vi-
lágbajnoki harmadik helyezés 
párosban, 2011-ben Eb-győze-
lem, de amikor az olimpiai kvali-
�káció nem sikerült, úgy döntött, 
hogy befejezi. – Huszonnyolc 
éves koromban sem jött össze 
az olimpia, nem éreztem, hogy 
még négy évig mindent a sport-
nak rendeljek alá, szerettem vol-
na másban is kipróbálni magam 
– indokolja akkori döntését. Ha 

valaki csak egy dologra, a sport-
ra tesz fel mindent, abban nagy 
a kockázat, az nagyon nagy te-
her lelkileg. E gondolat sarkall-
ta őt is, hogy diplomákat és mel-
lette munkatapasztalatot szerez-
zen. 
Habár természetesen ismerte 
az Atomerőmű Sportegyesület 
eredményeit, nem a sport mi-
att esett a választása Paksra, ha-
nem egy álláslehetőség miatt. A 
Paksi Atomerőmű Tájékoztató 
és Látogatóközpontjába jelent-
kezett és nyert felvételt, így már 
több mint tíz éve erősíti annak 

kommunikációs szakembergár-
dáját. – Szponzorációval, média-
kapcsolatokkal foglalkozom. Na-
gyon jó munkahelyi vezetőim, 
nagyon jó kollégáim vannak, és 
találok perspektívát a munkám-
ban – összegzi. S talált társat is 
magának, akivel immár három 
gyermeket nevelnek, Réka 2017-
ben, Róza 2019-ben, Csanád pe-
dig 2021-ben született. Sikerült 
megteremteni egy olyan otthont 
maguknak, ami biztos bázist je-
lent számukra. Marci számára 
egyértelmű prioritás most a csa-
lád, a legfontosabb, hogy együtt 

éljék meg, élvezzék a mindenna-
pokat, de az élete a sporttal tel-
jes. Utánpótlásedzőként külön-
böző korosztályú �atalokkal fog-
lalkozik. A szezon sűrű, ilyenkor 
több az elfoglaltság, beszélgeté-
sünk idején éppen Domboriban 
edzőtáboroznak. A sport – mint 
mondja – számtalan módon gaz-
dagítja az ember életét. Számára 
is megkönnyítette a beilleszke-
dést Pakson. Segít gyökeret ver-
ni, közösséget teremteni, a barát-
ságok bölcsője, de remek eszköz 
arra is, hogy megmutassa, hogy 
a kitartás, a befektetett energia 
eredményt hoz. Ez rendkívül 
fontos különösen most, amikor 
sokan gondolják, hogy egy kat-
tintás kell csak ahhoz, hogy el-
érjük a célunkat. – A Duna nem 
hazudik, ott keményen kell húz-
ni – jegyzi meg mosolyogva. 
Ám ha sikerül teljesíteni a kitű-
zött célt, az nagyon nagy önbi-
zalmat ad. Számára az a vissza-
igazolás, amikor a tanítványai 
nem a könnyebb utat választják, 
nem adják fel. Pakson kivételes 
helyzet, hogy ilyen sok sportle-
hetőség van, és ezekhez hozzá-
jutni rendkívül kedvezően le-
het az atomerőmű ittlétének 
köszönhetően. Maga az Atom-
erőmű Sportegyesület is kivé-
teles, hiszen kiváló szakember-
gárdája van, és hatalmas tudás-
bázisa. 
Magára a városra térve, azt 
mondja, itt van szinte minden, 
ami számára fontos: az ottho-
na, a munkája, a sport, de a vá-
rosban még nagyon sok kiakná-
zatlan potenciál van. Az egyik 
éppen a Duna, Duna-part. Úgy 
gondolja, a vízitúrázás az egyik 
kitörési pont. Ezért indították 
útjára a KenuzgAtom progra-
mot, és ezért épült az ASE tele-
pén új csónakház, ahol egy na-
gyon hangulatos kávézót is ki-
alakítottak. – Sokan járnak 
Madocsára a Vizába, mi abban 
bízunk, hogy a csónakházunk is 
ilyen kedvelt célponttá és közös-
ségi térré válik – fogalmaz.

Szabó Vanda

Fotók: Babai István
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Műtét után – intenzív terápia következne
Újabb műtéten van túl a 15 éves paksi lány, 
Etessy Anett, aki egy ritka krónikus betegség-
gel, az úgynevezett CMT 2C-vel küzd, amely 
egy genetikai rendellenesség, az idegrendszert 
és az izmokat érinti. Egy évvel ezelőtt Barce-
lonában már megműtötték, lazítottak az iz- 
main a térde alatt a talpáig és a hónaljában. 
Bár magát a betegséget nem szüntethette meg 
a műtét, de Anett járása és tartása, életminősé-
ge javult tőle. Már akkor tudta a család, hogy 
várható idén egy következő operáció, amelyre 
össze is gyűjtötték a pénzt. Segítséget nyújtott 
ehhez Szabó Péter, aki polgármesteri keretéből 
ajánlott fel Anett gyógykezelésének támoga-
tására 500 ezer forintot. Emellett a hagyomá-
nyos, nagyszabású őcsényi kamionos találko-
zó bevételét ugyancsak Anettnek ajánlották 
fel. Etessy Ibolya, Anett édesanyja elmondta, 
hogy a júniusi spanyolországi műtét során lá-
nya lábának felső részén lazították meg az iz-
mokat. Két hete állhatott először lábra, eszköz 
nélkül nem, de bottal tud közlekedni. Ám ez-
zel nincs vége a megpróbáltatásoknak, ugyan-
is a műtétet hathetes intenzív terápiának kel-
lene követnie, ezt azonban a család már nem 
tudja �nanszírozni. Jelenleg 1,3 millió forint 

hiányzik a terápia elkezdéséhez. Anett rehabi-
litációját támogatja az OTP Bank – Pick Sze-
ged játékosa, Mikler Roland is, aki a jó ügy ér-
dekében felajánlotta licitre a mezét, a befolyt 
teljes összeget pedig Anett gyógykezelésére 
fordítják. Anettnek az intenzív terápia mel-
lett – orvosa elmondása szerint – legalább egy 
évig kell dolgoznia azon, hogy a rendes járás-
mintát megtanulja. A 15 éves lány nem adja 
fel, folyamatosan arra törekszik, hogy állapo-

ta javulhasson. Emellett iskolába is jár, a Pak-
si Balogh Antal Katolikus Általános Iskola és 
Gimnázium 10. osztályos tanulója. Támo-
gatni Etessy Anettet az alábbi módokon le-
het: Anett Angyalai Alapítvány, számlaszám: 
11742551-21442678-00000000, külföldről: 
HU41117425512144267800000000, az OTP 
Bank SWIFT (BIC) kódja: OTPVHUHB. 
Anett saját számlaszáma: 11773463-01160121, 
számlatulajdonos: Etessy Anett Ágnes.            -se-

Fotó: Etessy Anett Facebook-oldala/archív
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A védőnő válaszol: az alvásról
A szülők gyakran tesznek fel az 
alvással kapcsolatos kérdéseket 
a védőnőjüknek, például hogy 
mennyit kell aludnia a gyerme-
küknek, hogyan altassák, mi-
ért ébred fel gyakran, velük egy 
szobában vagy külön aludjon. 
Ez alkalommal erről a témáról 
beszélgettünk Papp Katalin te-
rületi védőnővel. 

– Mitől függ az alvásigény?
– Mivel nem vagyunk egyfor-
mák, az alvásigényünk sem azo-
nos. Szerepe van a genetikai 
háttérnek, a magzati élet törté-
néseinek, a szülés menetének, 
hatásainak, és a szülők válaszai-
nak a gyermekük viselkedésére.  
A gyermekek megszületésük 
után még sokáig igénylik a szülői 
közelséget, egy légtérben szeret-
nek tartózkodni velük, ami tel-
jesen természetes, ösztönös vi-
selkedés. A pocakban is anyával 
voltak, nekik ez a normális. Nem 
hiba tehát a közelünkben tarta-
ni őket. 
– Mennyit, hogyan alszanak a 
csecsemők?
– A csecsemők idegrendszere 
még éretlen. Az alvásközpontjuk 
másképpen működik, mint egy 
felnőtté. Az alvás során a REM 
(rapid eye movement – gyors 
szemmozgás) és a non-REM fá-
zis váltják egymást. Az aktívabb 
REM szakasz az éréshez szük-
séges, újszülöttnél akár ötven 
százalék is lehet. Ezért ébred-
nek gyakrabban a babák, ahogy 
mondani szoktam: okosodnak. 
Egy felnőttnek nyolc órán belül 
hat óra nyugodt alvása van és két 
óra aktív szakasza. Egy csecsemő 
50-60 perces ciklussal rendelke-
zik, egy felnőttnél ez 90 perc. Ha 
elalszik egy gyermek, körülbelül 
20 perc után kerül mély fázisba, 
ezért érdemes kézben elaltatni 
és megvárni, amíg mély alvásba 
szenderül. Három hónapos kor 
táján kissé nehezebb a mély al-
vásból a felületesbe kerülnie, eb-
ben az időszakban több a hirte-
len csecsemőhalál (SIDS). Ennek 
kockázatát csökkenti az együtt 

alvás, a gyakori ébredés, a szop-
tatás, a válaszkész gondoskodás. 
Éjszakai átalvásnak nevezzük, ha 
a baba 24 órától 5-ig egyfolytá-
ban alszik. Négy hónapos korban 
már tudnak egy nagyot aludni éj-
szaka a picik, ami előtte általában 
a délelőtti órákra tehető. Ám ez 
csak akkor valósul meg, ha meg-
van a biztonságérzetük, amit a 
szülők biztosítanak. Nem érde-
mes lecserélni közelségüket tár-
gyakra, mert az hamis biztonság-
érzetet ad. 
– Mi a helyzet a nappali alvás-
sal? 
– A nappali alvásnál a baba na-
pirendjét úgy érdemes szervez-
ni, ahogy a fáradtsága alakul. Ne 
erősködjünk az alvási időt illető-
en. Mi sem tudunk parancsszó-
ra aludni. Jó segítség lehet bár-
mely életkorban a friss levegőn 
tett séta, a mozgás, a játékos te-
vékenységek. A nappali alvást il-
letően az a tapasztalatom, hogy 
9 hónapos korig háromszor, 12-
15 hónapos korig kétszer, utána 
pedig egyszer alszanak a gyere-
kek. Az alvásidő nappal 1-3 éves 
kor között két óra, azután pedig 

csökkenő tendenciát mutat. A 6 
éves gyermekek közül már nem 
mindenki tud délután aludni. 
– Hogyan segíthetjük a gyerme-
künk elalvását, alvását?
– Érdemes kialakítani egy esti ri-
tuálét, aminek fókuszában a csa-
lád együtt töltött ideje áll. A für-
detés, a játék és a meseolvasás 
vagy beszélgetés a lassú lecsen-
desedés menete. Az életkorá-
nak megfelelő mondókát, verset, 
mesét érdemes olvasni. Az alta-
tás olyan tevékenység, amibe az 
apa szépen, lassan be tud csat-
lakozni, átvenni ezzel az anyá-
tól a gondozási folyamatból vala-
mi fontosat. Az altatásnál legyen 
gyengébb fény és hang, ritmusos 
ringatás (60/perc) vagy simoga-
tás, érintés. Használhatunk hor-
dozókendőt, fehér zajt, bölcsőt, 
hintát. A baba ágya legyen ké-
nyelmes, játékoktól mentes, pár-
na nélküli, és lehet anya illatá-
ból belecsempészni egy kicsit 
(pár csepp anyatej). A környezet 
megfelelő hőmérséklete, páratar-
talma, a levegő illata is fontos. Ne 
aludjon a szülő a gyermek mel-
lett, ha ittas, drogot használ, do-

hányzik, gyógyszer befolyása 
alatt áll, vagy vízágyon alszik. A 
szoptatott gyermekeknél a sok 
ko�ein vagy teobromin fogyasz-
tása nehezíti az alvást. A cumis-
üveges altatásnál nagy a félrenye-
lés veszélye! A mellen való elal-
vás nyugtatja a babát és az anyát 
is. A szoptatott gyermekek több-
ször ébrednek, mert az anya-
tej könnyű emészthetősége mi-
att hamarabb megéheznek. Az 
életkor előrehaladtával szépen 
egybesimul a gyermek és a fel-
nőtt alvása. Tizennyolc hónapos 
kor körül már lehet hatékonyab-
ban szabályozni az alvást, ha kell. 
Vannak többemberes babák, aki-
ket nem lehet letenni, nem sze-
retik az átlagos dolgokat, állandó 
testközelséget igényelnek. Ilyen 
esetben a családnak kell kitalál-
ni, hogy milyen technikával tud-
ják megvigasztalni, álomba vará-
zsolni (akár speciális rítustánc is 
lehet belőle).
– Vannak-e alvásproblémák a 
gyermekeknél? 
– Rendellenesnek számít a li-
dércnyomás, az alvajárás, az alvás 
közbeni beszéd, a bepisilés. A lid-
ércnyomás 2-5 évesen valószínű, 
a nap eseményeit dolgozza fel éj-
jel az agy, ami ijesztő lehet. Ezért 
is fontos, hogy ebben a korban a 
monitoridő minél kevesebb le-
gyen, az ideális a napi nulla óra. 
A felriadás, alvajárás főként �úk-
nál fordul elő 5-12 éves korban. A 
nappali feldolgozatlan élmények 
és éretlen idegrendszer miatt ala-
kulhat ki. A bepisilés 5-6 évesek-
nél jellemző, 15 százalékos előfor-
dulást mutat, és szintén főként �-
úknál fordul elő. Az oka többnyire 
a mély alvás. Minden zavar esetén 
segít a nyugalom, a türelem és a 
megfelelő környezet kialakítása. 
Extrém esetben ajánlott szakem-
berhez fordulni. Nem hiszek a te-
lefonon vagy monitoron keresz-
tüli „megszerelhetőségben”, csak 
ha megelőzte alapos kivizsgálás a 
konzultációt. 
(Felhasznált irodalom: dr. William 
Sears: Éjszakai Gondoskodás)

Kohl Gyöngyi

Fotó: magánarchívum/illusztráció
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Meghatottan búcsúztak a Paksi 
Benedek Elek Óvoda Mesevár 
székhelyóvodájának munka-
társai a nyugállományba vonu-
ló Bosnyák Zoltánnétól utol-
só munkanapján. A Pro Urbe 
díjas és Gyermekeinkért dí-
jas, nemzetközileg is elismert 
szaktekintély a véletlen folytán 
lett óvónő. – Tősgyökeres pak-
si lány vagyok, a Vak Bottyán 
Gimnáziumban érettségiztem. 
Akkor még fogalmam sem volt, 
hogy milyen pályára szeret-
nék lépni, egy bankban kezd-
tem dolgozni. A húgom óvónő-
je, dr. Krasznai Ivánné, Cili ha-
tására döntöttem később úgy, 
hogy óvodapedagógus leszek. 
Először képesítés nélküli he-
lyettesítő voltam a Vörösmarty 
utcai gyermekintézményben, 
majd az ott szerzett tapaszta-
latok birtokában jelentkeztem 
a Kecskeméti Főiskolára. Ak-

kor már tudtam, hogy meg-
találtam az utamat. Szerettek 
volna ott tartani a főiskolán, 
ami számomra nagy lehetőség 
lett volna, de addigra már sze-
relmes voltam a későbbi fér-
jembe. Kecskeméten egyéb-
ként minden adott volt, kivéve 
a Dunát, ezért is visszavágy-
tam Paksra. 1981 augusztusá-
ban kezdtem Pakson dolgozni 
óvónőként, a Kereszt utcai óvo-
dában. Emlékszem, azt gondol-
tam, hogy én tudok mindent 
a legjobban. Az idősebb kollé-
gák bölcsen rám hagyták, az-
tán amikor a lányom születése 
után újra munkába álltam, be-
láttam, hogy bizony sok min-
dent nem tudtam még erről a 
szakmáról. 1990-ben az egyko-
ri Gesztenyés úti óvodában let-
tem tagóvodavezető,  és ekkor 
ismertem meg az Óvodai ne-
velés játékkal-mesével nevelé-

si programot, ami a pedagógi-
ai tevékenységemet máig meg-
határozza. 1998-ban, amikor az 
épületben kialakították az idő-
sek otthonát, átkerültem az If-
júság útra, ahol sikeresen pá-
lyáztam a Mesevár óvoda intéz-
ményvezetői posztjára – idézte 
fel emlékeit Tera. Felidézte azt 
is, hogy mindig sikerült meg-
újulni. 2004-ben a városban 
működő óvodákból szerveze-
tileg kettőt hozott létre az ön-
kormányzat, az egyik lett há-
rom tagintézménnyel a mosta-
ni Paksi Benedek Elek Óvoda, 
amelynek Tera a vezetője lett. 
Mint mondja, hatalmas kihí-
vást jelentett számára nevelé-
si programjaik közös egység-
gé formálása úgy, hogy közben 
mindhárom megőrizhette saját 
arculatát. – Sikerült egy olyan 
vezetői csapatot kialakítani, 
akikkel mindig erősítettük, tá-

Jó napot, mi újság?

Bosnyák Zoltánné

mogattuk egymást. 2008-tól 
2020-ig folyamatosan részt vet-
tünk nemzetközi projektben is. 
A nevelőtestületet is megpezs-
dítette, hogy kitekinthettünk 
határon túlra, és hozzánk is ér-
keztek külföldről szakemberek. 
Mindig olyan munkatársaim 
voltak, akikre úgymond csak fel 
kellett csatolnom a szárnyakat, 
és minden működött. Az utol-
só vezetői ciklusomban döntöt-
tem úgy, hogy bázisintézményi 
programot indítunk, megmu-
tatjuk azt a sok jót, amit eddig 
tettünk és elértünk. Ez a prog-
ram az én pályafutásomon túl-
mutat, az utánam jövőknek ad-
tam egy irányt, csak végig kell 
menniük az úton – összegzett 
Bosnyák Zoltánné, aki azt is 
elmondta, hogy a búcsúparti-
ján – ahol nagy örömére nyolc-
vannégyen vettek részt – meg-
hatódva vette át azt a tablót, 
amelyet a munkatársai állítot-
tak össze az együtt töltött évek 
során készült fotókból. Kitért 
arra is, hogy két �atal kollégá-
ja az ő indíttatására választot-
ta az óvónői pályát, amire büsz-
ke. Tera szerint jó volt Pakson 
óvónőnek lenni, kiteljesedhe-
tett szakmailag és jól felsze-
relt óvodákban dolgozhatott 
a munkatársakkal, köszönhe-
tően a fenntartó önkormány-
zatnak. Sok támogatást kapott 
a szülőktől is, az évről évre be-
íratott gyerekek magas létszá-
ma mutatta, hogy a Paksi Bene-
dek Elek Óvodának jó a hírne-
ve. Kiemelte, hogy ilyen hosszú 
idő, megannyi élmény után után 
nehéz volt összecsomagolnia az 
emlékeit. Nehezen beszél a ho-
gyan továbbról. Mivel megözve-
gyült, úgy döntött, hogy gyer-
mekei után költözik. Lánya és 
három unokája Körmenden 
laknak, �a sem túl messze on-
nan, Győr mellett. Várják uno-
kái: Ida, Palkó, Misi és Ádám.  
– Most még tudok a gyermeke-
imnek segíteni, hogy csökkent-
sem a terheiket – emelte ki, hoz-
zátéve, hogy minden szál Paks-
hoz köti, itt vannak a barátai, 
testvérei és édesanyja, ezért időn-
ként visszajön majd látogatóba.

Sólya Emma

Fotó: Szaffenauer Ferenc/archív
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Az eltűnt városkép nyomában
Az első turisztikai kiadvány Paksról, 2. rész

A felvidéki és erdélyi magyar für-
dők elvesztése után az ország-
ban egyre több helyen fedezték 
fel az addig �gyelmen kívül ha-
gyott szépségeket. A paksi füzet 
jól illeszkedett az 1930-as évek-
ben országosan futott, Nyaral-
junk itthon! kampányba, mely-
nek célja a hazai vendégkör itt-
hon tartása volt. Ezt segítette az 
1930-ban megalakult Országos 
Magyar Weekend Egyesület te-
vékenysége is, amely többek kö-
zött összefogta a vidéki magán-
szállásadókat és kísérletet tett az 
országos turisztikai kínálat ösz-
szehangolására. 1936-ban a bel-
ügyminiszter, az egyesület javas-
latára pályázatot írt ki a nyaralás-
ra alkalmas községek kulturális 
és egészségügyi berendezései-
nek továbbfejlesztése érdekében. 
Ezen 2000 pengőt lehetett nyer-
ni a település infrastruktúrájá-
nak modernizálására. Kezdetben 
csak 50 község pályázhatott, ezen 
belül Tolna vármegyéből csak 
egy település jelentkezhetett. A 
központi leirat Dunaföldvárt ré-
szesítette előnyben, amely dön-
tés kisebb vitát gerjesztett. (TML 
Füzetek 13., 588.o.) Paks vezeté-
se Perczel Béla alispán támogató 
közbenjárásával sérelmezte ezt a 
döntést. Az alispán protestáló be-
adványában ezt írta: 

A fennmaradt első turiszti-
kai kiadvány a címlapján Pak-
sot mint Duna menti fürdő-, 
kiránduló- és szórakozóhe-
lyet azonosítja. A füzetben a 
felsorolt látnivalók szépségét 
Tumpek Mihály fotói illuszt-
rálják, a sétány, az uszoda, a 
strand, a vízpart legszebb ré-
szeinek megörökítésével. Rész-
letesen bemutatták a paksi szál-
lás- és étkezési lehetőségeket 
is, a szállodától a magánszobá-
kig, az éttermektől a kocsmá-
kig. Célzott reklámhirdetések-
kel a nyaralók igényeit kiszolgá-
ló különféle helyi vállalkozások 
felsorolását is megtaláljuk ben-
ne a csónakjavító műhelytől a 
„manicure” szolgáltatáson, a rá-
diókölcsönzőn át a fürdőcikkek 
és sportfelszerelések beszerzésé-
ig. Egy 1929-es helyzetjelentés a 
strandszezon közepéről:  

Éppen száz évvel ezelőtt, 1924 
nyarán – amikor még a korzó 
alatt nem üzemelt uszoda – Lo-
sonczy Zoltán, a Pesti Napló új-
ságírója leutazott Paksra, és egész 
oldalas cikkben mutatta be a ko-
rabeli kisváros társadalmát, jel-
lemzőit és turisztikai lehetőségeit. 

Felidézte dr. Grünfeld Adolf köz-
ségi orvos azon nagyszabású ter-
vét, hogy az impozáns méretű 
Erzsébet szállót szanatóriummá 
akarta átalakítani, és egy új ötlettel 
megtoldva, üdülőhajójával a par-
ton az első víziszanatórium lett 
volna a világon. A cikkíró felrója, 

hogy amikor már minden kis fa-
lunak van, Paksnak még egy va-
lamirevaló futballpályája sincsen, 
a sportoló �atalság a vásártér láb-
törő gödrei között volt kénytelen 
futballozni, mint írta „talán az 
egyetlen nagyobb községe az or-
szágnak Paks, amely mentes a fut-
ball láztól”. A cikk egy idilli száz 
évvel ezelőtti nyári képpel zárul: 

dr. Hanol János

A füzetben Tumpek Mihály egyik felvétele a mára eltűnt dunai parkról

„Paks a köztudatban vala-
mi egészen prózai helységnév, 
legfeljebb egy hajóállomás. 
Holott csakugyan a legszebb 
nyaralóhelynek született, csak 
éppen nem szabadna megelé-
gedni a születési erényekkel. 
(…) Mindezt csak a legutóbbi 
években vették észre távolab-
bi vidékeken, úgyhogy még-
is csak elkezdtek a nyaralók 
Paksra jönni, s ma legalább 
kétszáz nyaralója van a köz-
ségnek, jórészt ismerős csa-
ládoknál vendégül, de bérelt 
szobákban is.” 

„Együtt ülök a korzó vén gesz-
tenyefái alatt előkelő pak-
si urakkal, akik mind a jö-
vőt építgetik. […] Még most is 
hallgatnám, ha nem csábított 
volna új szemlélődésre a hir-
telen megélénkült dunaparti 
kép: az ebédutáni vonulás a 
strandra. A strand a túlsó ol-
dalon van, a nagy vízen min-
denfelé csónakok igyekeznek 
át. A parton pedig urak és 
hölgyek, gyermekrajok indul-
nak új csónakok felé. A fér�-
ak már a parton levetkőznek, 
a hölgyek csak a csónakban. 
A Fregoli-jelenet úgy történik, 
hogy a pongyolát ledobják, s 
alatta már ott a fürdődressz. 
A csónakkikötőnél kedves és 
mutatós jelenet. Egy monok-
lis urat bemutatnak egy szép-
asszonynak. – Doktor ügyvéd-
jelölt vagyok, Pestről. Pilla-
natnyi csend. A �atalúr most 
veszi észre, hogy úszónadrág-
ban van. – Bocsánat, nagysá-
gos asszonyom, hogy ilyen öl-
tözetben. – Ha önt ez zavar-
ja – mondja a szépasszony –, 
segítek rajta. Szétgombolja a 
pongyoláját és fekete fürdő-
dresszben áll a �atalúr előtt. 
– X-né vagyok, Paksról. Frap-
páns jelenet volt. Nemcsak 
az ötlet miatt, hanem őnagy-
sága miatt, is, aki fekete kar-
csúságában szebb volt, mint 
a paksi Duna-híd terve. Pe-
dig az csak szép.” (Pesti Nap-
ló, 1924.08.15., 5.o.)

„Bár az idén a hűvösnek in-
dult nyár miatt a fürdőidény 
kissé eltolódott, ezen a hé-
ten már számos fővárosi csa-
lád vett ki lakást Pakson és az 
idegenek észrevehető számban 
lubickolnak a jól felszerelt, ké-
nyelmes, Hága-féle uszodá-
ban.” (Tolnamegyei Újság, 
1929.07.27., 4.o.)

„Paks fekvése kedvező, két-
medencés uszodáján kívül a 
Duna túlsó oldalán kitűnő fö-
venypart ad strandolási lehető-
séget. Mint járási székhely kul-
turális és társadalmi téren is 
fejlettebb a környező községek-
nél, intézményei az idegenfo-
galomnak jobban megfelelnek, 
mint Dunaföldváron. A veze-
tőség az idegenforgalom iránt 
érdeklődést tanúsít, fejleszté-
séért addig is sokat tett és je-
lentős áldozatokat hozott, te-
hát legalkalmasabb arra, hogy 
idegenforgalmának fejlesztésé-
re államsegélyben részesüljön.” 
(Monográ�a, 382.o.) 

Fotó: magánarchívum
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Sok éve már, hogy az Atomenergetikai Mú-
zeum csatlakozik a múzeumok éjszakája or-
szágos programsorozathoz, amelynek köz-
ponti tematikája idén a gólpassz volt. A jú-
nius 22-én megtartott nyárünnepen a 3. 
Múzeumi Piknikre várt minden érdeklő-
dőt az atommúzeum az ASE sportcsar-
nokhoz, ahol különlegesebbnél különlege-
sebb játékokat és aktivitásokat sorakoztat-
tak fel a múzeum munkatársai. Volt például 
focirodeó és óriási focidarts, a kisgyerekek-
nek kitűnő elfoglaltságot nyújtó ügyessé-
gi játékok és terepasztal, de nyolcszemélyes 
csocsóasztal, valamint két extrém mére-
tű pálya is tartogatott kalandokat, amelye-
ket egy felfújható labdába bújva lehetett ki-
próbálni. Az Utazó Planetárium a nagy 
sátorba érkezett, hogy közel hozza a csilla-
gokat kicsikhez és nagyokhoz, és telt ház-
zal üzemelt az első születésnapját ünnep-
lő szabadulószoba is, akárcsak a textilfestés 
és 3D-s képkészítés, valamint az atomerő-
mű létesítményi tűzoltóságának ügyességi 
pályája és tűzoltóautójuk emelőkosarának 

kipróbálása. A természettudományos isme-
retterjesztő programokból sem volt hiány, 
ki lehetett próbálni a különböző korosz-
tályoknak készült múzeumos kvízeket és 
kiterjesztettvalóság-tartalmakat, vagy épp 
meg lehetett nézni a Cserenkov-jelenséget 
is VR-szemüvegek segítségével, továbbá a 
Műegyetem Prima Primissima díjas mes-
teroktatója, Härtlein Károly – akivel 2022-
ben felállította az országos rekordját az 

Atomenergetikai Múzeum Budapesten – 
tartott látványos �zikashowt a színpadon, 
amit a Berek Brothers és az Electric Soul 
formációk koncertje előzött meg és kö-
vetett. A �nomságokról és a frissítőkről az 
ÉdesCake macaronozó és a pécsi Bohemia 
Sörkonyha gondoskodtak, a kényelmes lazí-
táshoz pedig óriási napágyak álltak rendel-
kezésre. A rendezvény legnagyobb megle-
petése az atomerőmű tartalék vezetési pont-
ján megkomponált pop-up múzeumi tárlat 
megtekintésének lehetősége volt, amelyre 16 
és 19 óra között óránként 20-20 érdeklődő 
jelentkezhetett. A négy kapszulából álló ins-
talláció a legújabb technológiákat sorakoz-
tatta fel, animációk és műtárgyak egymást 
kiegészítve alkották a futurisztikus, teljesen 
formabontó enteriőrt. Nyáron a táboroké a 
főszerep, sok új múzeumpedagógiai foglal-
kozással ismerkedhetnek meg a gyerekek. 
Friss hírekért és újdonságokért érdemes kö-
vetni az Atomenergetikai Múzeumot a kö-
zösségi médiában és a YouTube-on.

Atomenergetikai Múzeum

Fotó: Atomenergetikai Múzeum

Múzeumi
élet/képek
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Paksi sportolók az olimpián

– A kajak-kenuban nem egyszerű az olimpi-
ai szereplés kiharcolása, a kvali�káció a ha-
jónak szól, a te esetedben ráadásul a véglete-
kig kiélezett volt. Hogy viselted az utolsó vá-
logatóversenyeket? 
– A válogató és az Eb előtt nagyon jól érez-
tem magam. Tudtam, hogy nagyon jó for-
mában vagyok, és mentálisan is kiegyensú-
lyozott voltam. Jól is sikerültek a versenyek, 
majd az Eb után kaptunk egy hét pihenőt, 
amikor megtudtam, hogy a következő héten 
szétlövés dönt az olimpiai indulásról. Ezeket 
a napokat nagyon nehezen éltem meg.
– Különleges sportesemény az olimpia, ke-
veseknek adatik meg, hogy részt vehessenek 
rajta. Mit jelent számodra, hogy Magyaror-
szágot képviselheted?
– Gyerekként csak álmodtunk, játszottunk 
a gondolattal, hogy milyen menő lenne egy 
olimpián versenyezni. Pár éve pedig már 
konkrét célként tekintettem rá, ami a felké-
szülés során néha közelebb, néha pedig távo-
labb került. Kész csoda, és persze egy óriási 
lehetőség, hogy egy ekkora eseményen kép-
viselhetem Magyarországot. Az pedig, hogy 
testvéremmel, Rékával együtt élhetjük ezt át, 
leírhatatlan!
– Neked ez az első ötkarikás részvételed. Mi-
lyen várakozásokkal vágsz neki Párizsnak, 
mire számítasz?
– Izgatottan várom már az indulást is, ad-
dig viszont nagyon sok dolgunk van. Óriá-
si show-ra számítok, hiszen ez a világ legna-
gyobb sporteseménye. Esélyek és eredmé-
nyek latolgatásába nem szeretnék belemenni, 
szeretném jól érezni magam, megélni a pil-
lanatokat, és kihozni magamból a maximu-
mot, és akkor minden rendben lesz.

– A dzsúdóban kemény az olimpiai sze-
replés kiharcolása. Hogy értékeled a kva-
li�kációs versenyeket, mennyire volt 
megterhelő?
– Nekünk két év a kvali�káció, amire 
mondhatjuk, hogy elég hosszú, és tény-
leg nagyon sok versenyt tesznek bele. Sze-
rencsésnek mondhatom magam, mert sok 
versenyzővel ellentétben én körülbelül ha-
vonta egyszer, vagy akár ritkábban vettem 
részt versenyeken, ellentétben azokkal, 
akik belecsúsztak egy sűrűbb program-
ba, ők akár kéthetente is versenyezhettek, 
ami tényleg nagyon sűrű. A kvali�kációba 
kétszer 5+1 verseny eredményét lehet be-
számítani, ami alapján kialakul a végleges 
rangsor. Ezért is voltam szerencsés, mert 
mindkét évben magas pontokat tudtam 
berakni, így – természetesen Braun Ákos-
sal megbeszélve – volt lehetőségem kivá-
lasztani, hogy melyik versenyekre utaz-
zak. Büszkeséggel tölt el, hogy Magyaror-
szágot képviselhetem a világ legnagyobb 
sporteseményén.
– Neked nem ez az első ötkarikás részvé-
teled. Milyen várakozásokkal vágsz neki 
Párizsnak, mire számítasz?
– Teljesen más „eseményre” számítok, 
mint három éve. Akkor egy eléggé korlá-
tozott olimpiát tudott Japán megrendezni 
a járvány miatt. Most viszont biztos vagyok 
benne, hogy újra egy nagyszabású olim-
piát rendeznek. Úgy gondolom, hogy na-
gyon sok magyar és külföldi szurkoló lesz 
ott minden sportágban, hogy segítse az ál-
tala kedvelt sportolókat. A második olim-
piámra készülök, de úgy gondolom, hogy 
nekem is sok minden újdonság lesz.

– Hogy élted meg ezt a két év kvali�kációt, 
ami elvezetett az olimpiáig?
– Igazából nem két év, hanem huszonnégy, 
ami mögöttem van, de az előző két év nagyon 
kemény volt, mind érzelmileg, mind �zikáli-
san. Másfél éve, hogy Paksra igazoltam, az is 
egy nehéz döntés, nehéz lépés volt. A csalá-
domat és mindenki mást otthagytam, akiket 
szeretek, ritkán találkozhattam velük. Visz-
szapillantva: minden nehéz percével együtt 
megérte, és szerintem ez egy jó út volt. Azt 
még mindig nehéz elhinni, hogy direkt kvó-
tás vagyok, és saját jogon harcoltam ki a rész-
vételt. A fogadalomtétel kellett ahhoz, hogy 
leessen, hova is megyek, és hogy mi fog tör-
ténni. Két olimpia volt, ami nem sikerült, és 
a második nagyon rosszul esett nekem érzel-
mileg. Ott nagyon mélyponton voltam, ak-
kor majdnem abba is hagytam. Onnan ne-
héz volt felállni, újrakezdeni, elindulni egy 
másik úton, és ez tényleg egy másik út lett. 
Idejöttem Paksra, ahol másfajta mentalitás, 
másfajta hozzáállás van, más volt a mun-
ka, és így sikerült. Most már belátom, hogy 
kellett hozzá az, hogy kiszakadjak a meg-
szokott környezetből. Huszonkét évig egy 
edzőnél egy helyen voltam, kellett, hogy ide-
jöjjek, és Ákos kezébe kerüljek.
– Milyen érzés számodra, hogy Magyarorszá-
got képviselheted olimpián?
– Ez mindig nagy dolog volt számomra. Most 
a fogadalomtételen találkoztam például Berki 
Krisztiánnal, akivel már beszélgettem a social 
médiában, de személyesen még sosem találko-
zunk. Akkor, ott esett le, hogy Párizsban én is 
képviselem Magyarországot, ugyanúgy, mint 
ő tette ezelőtt, és aranyérmet nyert lólen- 
gésben.                                                                        Ü

Harminckét sportág 329 versenyszámában 206 ország több mint 10.500 versenyzője méri össze tudását a XXXIII. nyári olimpiai já-
tékokon Párizsban július 26. és augusztus 11-e között. Magyarországot 178-an képviselik. Az előző ötkarikás versenyekhez hasonló-
an ezúttal is szurkolhatunk paksi sportolóknak, az Atomerőmű SE két dzsúdósa, Pupp Réka és Gercsák Szabina, valamint a kajakos 
Pupp Noémi tagja a magyar küldöttségnek. A sportolók az olimpia kezdete előtti napokban válaszoltak a Paksi Hírnök kérdéseire.

Pupp Noémi Gercsák SzabinaPupp Réka
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Ü Ott azért elkapott az az érzés, hogy milyen 
jó lenne, ha én is tudnám ezt hozni Magyaror-
szágnak, illetve magamnak.
– Milyen várakozásokkal, céllal vágsz neki a 
versenynek?
– Azt a célt tűztem ki, hogy élvezzem min-
den egyes percét, hogy fejben ott tudjak len-
ni, és ha élvezem, akkor szerintem bármi lehet. 
Nem szeretnék semmilyen konkrét célt kitűz-
ni ezenkívül magam elé, mert úgy gondolom, 
hogy az plusz teher lenne. Tudom, hogy az én 
súlycsoportomban hol helyezkedek el, ezt ma-
gamban lerendeztem. Nagyon jól dzsúdózok, 
ezt tudom magamról, nekem ez az erősségem. 
(Fotók: Team Hungary Facebook-oldal)

Kovács József

A dzsúdó versenyeken öt kontinens száz-
huszonkét országának háromszázhetven-
nyolc versenyzője lép tatamira Párizsban. 
A két dzsúdós július 21-én kiutazott Pá-
rizsba. Réka egyéniben július 28-án, a Sza-
bina 31-én lép tatamira, a csapatverseny 
pedig augusztus 3-án lesz. Pupp Noémi 
augusztus 3-án utazik Párizsba. A kajak-
kenu versenyek augusztus 6-tól 11-ig tar-
tanak, 6-án vízre száll négyesben és páros-
ban is. A négyes középfutamait és döntőit 
8-án, a párosét 9-én rendezik.

Tájfutók a Lussonium Trailen
Ha július, akkor kániku-
la és Lussonium Trail te-
repfutóverseny a csodás 
dunakömlődi lankákon. A 
megméretésen rajthoz álltak 
a PSE tájfutói is. Kiss Gábor, 
a szakosztály vezetője arról 
tájékoztatott, hogy Nagy Pé-
ter főszervező, aki egyben a 
Paksi Sportegyesület tájfu-
tója előrébb hozta a verseny 
rajtját, hogy ne a rekkenő hő-
ségben kelljen futniuk a ver-
senyzőknek. A megméretés 
a gyerekfutamokkal indult 
(500 és 1000 méter), majd 
a három nagy táv is elraj-
tolt. A legtöbben az 5,3 kilo-
méteres távnak vágtak neki, 
és népszerűek voltak a gyer-
mektávok is. Utóbbiak ese-
tében a lányoknál az egy ki-
lométeres távon a Bezzeg ik-
rek lettek dobogósok, Nóri 
2., Rita pedig 3. helyezett. 
A �úknál Nagy Magor 3. lett 

Molnár Zétény előtt. Az 5,3 
kilométeren a felső tagoza-
tos �úknál az első hét befutó 
tájfutó volt, Nagy Nimród 1., 
Hahn Márton 2., Hahn Za-
lán pedig 3. lett, a lányoknál 
Parkó Márta 2. helyen vég-
zett. Ugyanezen a távon fel-
nőtt kategóriában Hahn Mi-
hály 3. lett. Jankovics Gábor 
14,2 kilométeren elért 4., va-
lamint Molnár Zsolt 24,6 ki-

lométeren elért 10. helyezé-
sét emelte még ki Kiss Gábor. 
Ez volt egyébként a harma-
dik Lussonium Trail, amely 
egyben az Ötpróba program 
pontgyűjtő állomása volt. 
Aki a rendezvényen regiszt-
rált ötpróbázóként vett részt, 
a teljesített távtól függően 
pontokkal gazdagodott, me-
lyeket idővel garantált jutal-
makra válthat be.                -gy-

Fotó: TelePaks
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Három kontinens 29 országából 
360 versenyző lépett tatamira a 
37. Junior Judo Atom-kupa via-
dalon Pakson. Keszthelyi Lász-
ló, az esemény főszervezője el-
mondta, hogy Közép-Európából 
jöttek a legtöbben, ugyanakkor 
a brazilok is jó nagy, igen erős 
csapattal érkeztek, és a dzsúdó-
ban jelentős erőt képviselő grú-
zok szintén. Ugyancsak népes 
volt a francia küldöttség, akik ta-
valy szinte végigverték az egész 
mezőnyt, de jöttek az USA-ból 
és a Bahamákról is. – Úgyhogy 
az idei évünk nagyon erős volt, 
a külföldiek mellett 100 hazai 
dzsúdós indult. Az Atomerőmű 
SE-t három versenyző, Metzger 
Botond, Tóth Barna és Komlósi 
Csongor képviselték. Ők súly-
csoportjukban nem jutottak a 

legjobb nyolc közé, még �ata-
lok – a junior korcsoportban 
2004 és 2009 között született 
�úk és lányok versenyeznek –, 
nem sikerült érem közelbe ke-

rülniük – összegzett. Arról is 
beszámolt, hogy a nagy hőség és 
az áramszünet nem könnyítet-
te meg a dolgukat, de mindenki 
alkalmazkodott a körülmények-

hez. – Az áramszünet az ASE 
csarnokot nem érintette, de így 
is elég meleg volt. Most nagyon 
jól jött az új dzsúdócsarnok, ahol 
klimatizált bemelegítőteremben 
várhatták a meccseiket a ver-
senyzők. Egyébként mindenki, 
aki nem először jön ide, tudja, 
hogy a paksi július az kánikula – 
mondta. Háromnapos edzőtábor 
is volt, amin részt vettek az olim-
pikonok, bekapcsolódtak a mun-
kába. A döntők előtt bemutatták 
a párizsi olimpián részt vevő ma-
gyar dzsúdóválogatott verseny-
zőit, szakvezetőit, segítőit. Köz-
tük az Atomerő SE versenyzőjét, 
az 52 kg-ban induló Pupp Rékát, 
a 70 kg-ban szereplő Gercsák 
Szabinát, valamint Braun Ákost, 
a női válogatott szövetségi kapi-
tányát.                                                 -kj-

A bulgáriai Plovdivban ren-
dezték a kajak-kenu i�úsági és 
U23-as világbajnokságot, ahol 
az Atomerőmű SE négy verseny-
zője is rajthoz állt. I�úsági világ-
bajnok lett Pálfalvi Viktor kenu 
négyes 500 méteren Gyányi Mi-
lánnal, Kurczina Mátéval és 
Mitropoulos Iliásszal egy hajó-
ban. Az U23-as mezőnyben vi-
lágbajnoki ezüstérmet szerzett 
két paksi �ú, Kollár Kristóf és 
Juhász István, Molnár Csanád-
dal és Rumi Gergővel, ugyan-
csak kenu négyes 500 méteren. A 
kenu egyesek 1000 méteres ver-
senyében Kollár Kristóf az ötö-
dik helyen ért célba, míg a C2 
500 méteres mezőnyben Juhász 
István Molnár Csanáddal az ol-
dalán hatodik lett. Az 1000 mé-
teres döntőben Hodován Dá-
vid hetedikként evezett be Fo-
dor Nicolasszal párban. Kenu 
egyes 500 méteren nem jutott az 
„A” döntőbe Kollár Kristóf, de a 
„B” döntőt megnyerte jobb idő-
vel, mint a későbbi világbajnok 
az „A” döntőt.                          -joko-

Rövid közleményben tudatta jú-
lius 11-én az Atomerőmű SE ko-
sárlabda-szakosztálya, hogy elté-
rő szakmai látásmód miatt közös 
megegyezéssel szerződést bon-
tottak Sebastjan Krasovec veze-
tőedzővel. Még aznap megjelent 
az ASE honlapján a hír, hogy ta-
pasztalt szakember érkezik a kis-
padjuk élére Kostas Flevarakis 
személyében. A görög származá-
sú, 55 éves tréner nem ismeretlen 
hazánkban a kosárlabdát szeretők 
körében, kisebb megszakítással, 
2019-től 2023 májusáig irányítot-
ta a Sopron KC együttesét. A hű-
ség városában szép eredményeket 
ért el, többször is a rájátszásba vit-
te csapatát, 2023-ban pedig a Ma-
gyar Kupa döntőjébe is bejutot-
tak, ahol a Falcoval szemben ma-
radtak alul. Flevarakis 1998-ban 
a Paok �essalonikiben kezdte 
edzői pályafutását, dolgozott az 
olasz nyári ligában, Svédország-
ban, Cipruson, Lengyelország-
ban, Németországban és Kazah-
sztánban. Vezette a svéd nemzeti 
válogatottat 2005-ben, Cipruson 
kupagyőztes volt, Kazahsztánban 
kupát és bajnokságot is nyert. Az 

előző, 2023/2024-es szezonban a 
koszovói Golden Eagle Ylli veze-
tőedzője volt. Az ase.hu-n a kö-
vetkezőket nyilatkozta: „Nagyon 
örülök, hogy visszatérhetek Ma-
gyarországra, és egy ilyen nagy 
múltú klubot segíthetek, mint az 
ASE. Soha nem voltam a nagy 
szavak embere, az első felada-
tunk a megfelelő keret összeállí-
tása lesz, ezt követően a csapaton 
belüli jó kémiát kell kialakítanunk 
és fenntartanunk, hiszen fontos, 
hogy olyan gárdát építsünk, ame-
lyik közösen tud küzdeni min-
dennap a célokért. Fontos, hogy 
olyan játékot mutassunk, amivel 

sok szurkolót tudunk bevonzani a 
csarnokba, minden tőlünk telhe-
tőt meg kell tennünk a jó teljesít-
ményért. Nyilván ehhez idő és tü-
relem is kell, meg persze az, hogy 
mindenki egészséges legyen. Vá-
rom a kezdést!” Időközben kiala-
kult a szakmai stáb, a másodedző 
Fodor Ármin lett, aki az MVM-
OSE Lions csapatától érkezett. 
Édesapja, Fodor Péter az első pak-
si bajnoki aranyérem kovácsa. Az 
erőnléti edzői feladatokat a hor-
vát Marko Orsag látja majd el, aki 
a KK Cedevita Zagreb csapatánál 
dolgozott az előző években.

Kovács József

Forrás: kosarlabda.ase.hu

Fotó: TelePaks

Hatalmas mezőny az Atom-kupán

Arany- és 
ezüstérem

Új tréner az ASE kosárcsapatánál
22 n Paksi Hírnök, 2024. július 26.



Sport

Katonák és kadétok is eveztek a túrán

Az Európa-Liga első fordulójának 
első hazai összecsapása előtt még 
optimista volt a hangulat a Paksi 
FC-nél, igaz Bognár György ve-
zetőedző arra is felhívta a �gyel-
met, hogy a Román Kupa győz-
tese hiába másodosztályú, ve-
szélyes ellenfél. Ettől függetlenül 
többen már a második körben 
láttuk a csapatot. Aztán a pályán 
minden másként alakult. Kö-
zel négyezer néző a helyszínen és 
több ezer a képernyők előtt azt lát-
ta, amit előzetesen elképzelni sem 
tudott. Mintha mezt cserélt volna 
a két csapat. A Corvinul bátran és 
gyorsan játszva vezette veszélyes 
akcióit, amihez a hazai csapat  asz-
szisztált. Hamar előnyt szereztek a 
vajdahunyadiak, de ekkor még 
nem izgultunk, gondolván, hogy 
a PFC magára talál és megfordít-
ja az eredményt. Sajnos nem így 
lett. A vendégek – a paksi hibákat 
kihasználva – még háromszor be-

találtak, amire a hazaiaknak nem 
volt válaszuk, ráadásul Szabó Bá-
lint idő előtt mehetett zuhanyoz-
ni egy kemény belépőt követően, 
ezért  a visszavágót is kénytelen 
volt kihagyni. Miben bízhattunk 
ezek után a romániai katlanban? 
Bognár György változtatott a fel-
álláson, a védelem tengelyében 
a Kisvárdától igazolt Ötvös Ben-
ce kezdőként bizonyíthatott, de 
nem csak ő igazolta, hogy jó dön-
tés volt pályára küldeni: Teljesen 
más csapatot láthattunk a vissza-
vágón. A  PFC kétszer is betalált a 
hajrában, ami sajnos csak az ered-
mény kozmetikázásához volt ele-
gendő. Összesítésben ugyanis 4:2-
vel a vajdahunyadi csapat jutott 
tovább, mi pedig legalább „állva 
haltunk meg”.  Folytatás a Kon-
ferencia-ligában, az első ellenfél a 
ciprusi AEK Larnaca volt lapzár-
tánk után.  Visszavágó augusztus  
1-jén.                                                  -dt-

– Ez az esemény nem csupán a 
kitartás és a csapatszellem ün-
nepe, hanem annak a bizonyí-
téka is, hogy a Dunának, Euró-
pa egyik legfontosabb folyójá-
nak mentén élők összetartása és 
együttműködése mennyire erős 
és élő – mondta köszöntőjében 
Koronczai Tibor, a Magyar Hon-
védség Sipos Gyula 6. Terület-
védelmi Ezred ezredese, ezred-
parancsnoka a 67. Tour Interna-
tional Danubien (TID), azaz a 
nemzetközi Duna-túra paksi ál-
lomásán tartott ünnepségen. Gra-
tulált a hét területvédelmi ezred 
állományába tartozó 32 katoná-
nak, közöttük 24 tartalékos ka-
tonának, és a BMSZC �an Ká-
roly Ökoiskola és Technikum 10 
kadétjának, akik csatlakoztak az 
idei túrához az Esztergom–Paks 
szakaszon, melynek hossza 176 
folyamkilométer. Éppen any-
nyi, ahány éve alapították a Ma-

gyar Honvédséget, amely először 
vett részt a túrán. Fejérvári Gá-
bor, a TID magyarországi szer-
vezője azt mondta, reméli, hogy 
a jövőben még többen, még hosz-
szabb időre csatlakoznak a Ma-
gyar Honvédség soraiból a Du-
na-túrához. Az eseményen a tar-
talékos katonákból álló Miskolci 
Tábori Fúvószenekar zenélt, volt 

katonai hagyományőrző bemuta-
tó és toborzó pont fegyverbemu-
tatóval. Az ASE csónakházához 
érkezőket a Magyar Tüzér Egye-
sület díszlövésekkel fogadta. Az 
ott töltött éjszaka után a túrázók 
bontották sátraikat, újra vízre tet-
ték hajóikat, és immár a katonák 
és kadétok nélkül elindultak kö-
vetkező állomásuk, Baja felé. A 

TID-et 1956-ban alapították szlo-
vák és magyar kajakosok, akik a 
Pozsony és Budapest közötti távot 
teljesítették. Aztán folyamatosan 
formálódott a túra, ami már évek 
óta Ingolstadtól a Fekete-tengerig 
tart. A teljes táv 2455 kilométer, 
amit durván két és fél hónap alatt 
tesznek meg a résztvevők. Mivel a 
TID kerettúra, csak egyes szaka-
szokra is lehet csatlakozni. A ma-
gyarországi szakaszon nyolc pi-
henőhely van, a létszám általában 
120-150 fő, aminek körülbelül 85 
százaléka külföldi. A szervezők a 
szakaszbeosztást biztosítják, illet-
ve segítséget adnak a vízi jármű-
vek bérléséhez és szállításához, 
egyébként a résztvevők teljesen 
önellátóak. Az elmúlt években a 
világ közel húsz országából több 
tízezer vízitúrázó töltött rövidebb-
hosszabb időt a TID keretében a 
Dunán.

-kgy-

A Paksi FC a Konfe-
rencia Ligában játszik

Fotó: Szaffenauer Ferenc
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A rejtvény fõsoraiban
szavait rejtettük el. 
A megfejtés egy augusztusi városi prog-
ramsorozat neve. A  megfejtéseket au-
gusztus 2-ig várjuk a 7030 Paks, Dózsa 
György út 51–53. címre, vagy emailben 
a paksihirnok@gmail.com-ra. A  név 
mellé telefonszámot is kérünk. Előző 
játékunk nyertese: György Péter

Megfejtésével önkormányzati 
ajándékcsomagot nyerhet.

Fotó: Babai István/archív
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